
رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت 
بهداشت با استناد به قانون و با تاکید بر اینکه عرضه و 
فروش بسته های باز شده فرآورده های دخانی ممنوع 
است، از بازنگری در نرخ جرایم این تخلفات خبر داد و 
در عین حال افزایش جرایم فروش محصولات دخانی 

به سنین کمتر از ۱۸ ســال را خواستار شد. مهندس 
بهزاد ولی زاده در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه بر 
اساس تبصره ۲ ماده ۱۳ قانون »جامع کنترل و مبارزه 
ملی با دخانیــات« هیأت دولــت می تواند حداقل و 
حداکثر جزای نقدی مقرر در این قانون را هر سه سال 

یکبار بر اساس نرخ رسمی تورم تعدیل کند، اظهار کرد: 
جرائم قانون »جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانیات« 
برای ســومین بار از زمان تصویب این قانون در سال 
۱۳۸۵ به روزرسانی و در تیرماه سال جاری با مصوبه 

هیات وزیران ابلاغ شد.

معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز 
مدارس کشور با بیان اینکه پنج منطقه تهران در پایین 
ترین سطح سرانه آموزشی قرار دارد گفت: شهرداری 
تهران بسیار علاقه مند است که رفع این مشکل را در 
قالب ساخت مجتمع های بزرگ مقیاس که در برنامه 

هفتم نیز تکلیف آن صورت گرفته، انجام دهد.
به گزارش ایسنا، پنج منطقه در کلانشهر تهران وجود 
دارد که در وضعیتی پایین تر از حد متوسط و استاندارد 
سرانه آموزشی قرار دارند. ۲۵ آذر امسال رئیس جمهور 
به وزارت آموزش و پرورش و سازمان نوسازی، توسعه و 
تجهیز مدارس دستور داد با هماهنگی شهردار در پنج 
منطقه از کلانشهر تهران که سرانه آموزشی پایین تر 
از حد اســتاندارد دارند، ظرف مدت ۱۰ روز برنامه ای 
قابل اجرا و عملیاتی برای ساماندهی این مناطق ارائه 
کنند. همچنین به پیشنهاد رئیس جمهور علاوه بر 
استفاده از مشارکت مردمی، بخشــی از منابع مالی 
 این طرح، از اعتبارات حاصل از مولدســازی تامین 

خواهد شد.
زارع مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان 
تهران پیشتر در خصوص این دستور رییس جمهور 
و برنامه های در نظر گرفته شــده در راستای رفع این 
مشکل به ایســنا گفته بود: پنج منطقه شهر تهران 
شامل مناطق ۹، ۱۵، ۱۷، ۱۸ و ۱۹ هستند که به لحاظ 

سرانه فضاهای آموزشی از میانگین کشوری پایین تری 
برخوردارند که نیازمند ساخت ۱۸۱ مدرسه با حدود 
۲۷۰۰ کلاس درس اند که با ساخت این تعداد مدرسه 
و کلاس درس، میانگین سرانه فضاهای آموزشی این 

مناطق به میانگین کشوری خواهد رسید.
وی اعلام کرده بود در وهله اول باید پیش بینی زمین 
مناسب برای ساخت مدرسه در این ۵ منطقه انجام شود 
که شهرداری تهران نیز قول مساعد و همکاری لازم را 
داده تا در مراحل بعدی سایر برنامه ها ارائه و کار احداث 
مدارس در این پنج منطقه با بیشترین نیازمندی انجام 
شود. مدیرکل نوسازی استان تهران همچنین توضیح 
داد مشــکلی که در این مناطق وجود دارد، موضوع 
زمین است؛ اگر با تخریب و بازسازی بخواهیم مدرسه 
را استاندارد کنیم، مشکل سرانه حل نمی شود و حتما 

باید احداث جدید انجام شود.
حال با توجه به اتمام فرصت ده روزه از ســوی رییس 
جمهور مجید عبداللهی معاون فنی و نظارت سازمان 
نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور در گفت وگو 
با ایســنا، درباره تعیین تکلیف ایــن موضوع گفت: 
محرومیت زدایی و رسیدگی به وضعیت مدارس شهر 
تهران موضوعی اســت که رئیس جمهور در حاشیه 
جلسه دولت به شهردار تهران تکلیف کردند، کارگروه 
مشترک برای انجام موضوع با شهردار تهران تشکیل 

و رفت و برگشــت های مختلفی در حوزه شناسایی 
فضاهایی که امکان ســاخت مجتمع های آموزشی و 
مدارس بزرگ مقیاس در آنها وجود داشته، در دستور 

قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه با رفت و برگشــت هایی که در حوزه 
معاونت شهرسازی معماری شهرداری تهران صورت 
گرفت، امیدوار هســتیم که این برنامه در قالب ابتدا 
شناسایی زمین ها و بعد فرایندهای مربوط به موضوع 
دنبال شود افزود: شــهرداری تهران بسیار علاقه مند 
است که این کار را در قالب مجتمع های بزرگ مقیاس 
انجام دهد کــه در برنامه هفتم نیز تکلیف آن صورت 
گرفته و تلاش می شود در این قالب در تهران صورت 

گیرد و مجتمع های بزرگ مقیاس ایجاد شود.
عبداللهی با بیان اینکه پنج منطقه ۱۵، ۹، ۱۷، ۱۸ و ۱۹ 
مناطق بحرانی تهران از منظر سرانه هستند ادامه داد: 
تمرکز اولیه روی این پنج منطقه است و بعد از تامین 
زمین، فرایند مربوط به ســاخت و ارزش گذاری و... 
دنبال می شود. سرانه متوسط آموزشی کشور اکنون 
۵.۲۸ است و بدترین وضعیت در این ۵ منطقه متعلق 
به منطقه ۱۷ شهر تهران با سرانه ۳.۴۳ صدم مترمربع 
است. این منطقه به ۴۱ مدرسه در قالب ۶۱۵ کلاس 
درس نیاز دارد. ۱۰۲ هزار و ۵۰۰ مترمربع زمین برای 

احداث این ۴۱ مدرسه نیاز است.

۵ منطقه تهران در پایین ترین سطح استاندارد سرانه آموزشیجرایم جدید فروش نخی سیگار
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سرمایه بانک ها 250 همت افزایش یافت

بازار سرمایه فصل زمســتان را بر مدار رشد 
و رونق آغاز کرده اســت به طوری که با گذر 
از نیمه دی ماه شــاهد رشــد بیش از ۱۱۱ 
هزار واحدی شــاخص کل بورس هستیم و 
تحلیلگران امیدوارند با تعمیق بازار ارز تجاری، 
عرضه های اولیه و حذف رانت ارزی این رشد 
مستمر باشد. شــاخص کل بورس تهران در 
معاملات ۱۵ دی ماه رشــد ۶۱ هزار و ۷۲۹ 
واحدی را تجربه کــرد و در ارتفاع ۲ میلیون 
و ۸۴۹  هزار و ۹۴۰ واحدی قرار گرفت؛ برخی 
فعالان بازار ســرمایه امیدوارند با تداوم این 
روند رشد، بورس بتواند تا پیش از پایان سال 
از مرز سه میلیون واحد عبور کند البته نباید 
تاثیرپذیری بازار سرمایه از تحولات سیاسی 
داخلی و بین المللی را نادیده گرفت چنانچه 
در نیمه نخست امسال نیز همین عوامل مانع 

از رشد بورس شده بود...

پرداخت تسهیلات به بنگاه های 
کوچک و بزرگ

ارزش بازار سرمایه 
به ۱۲۰ میلیارد دلار رسید

خوش حساب های ارزی 
خط اعتباری می گیرند

بازگشت سرمایه 
به شرکت های صادراتی 
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بهره برداری از هوش 
مصنوعی در زیست بوم 

تجارت الکترونیکی 

عرضه اولیه منجر به شفافیت بازار می شود

پیش بینی رونق بورس در فصل زمستان
صفحه3

صفحه3

احداث 3۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر
تا   پایان   دولت   اجرایی   می شود؛

رئیس مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی گفت: 
هدف از هم اندیشی با فعالان حوزه هوش مصنوعی 
کشور، رسیدن به یک چارچوب اقدام برای ارتقای 
بهره برداری از این فناوری در مســیر ارائه خدمات 
مطلوب به مردم در زیست بوم تجارت الکترونیکی 
است. سومین جلســه تخصصی اندیشکده توسعه 
هوش مصنوعی در تجارت و بازرگانی مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی با موضوع بررسی چالش پیوسته 
جهان با داده و بحث تعلــق حاکمیت و همچنین 
اســتفاده از داده های موجود با اســتفاده از هوش 
مصنوعی با حضور بخش دولتی، بخش خصوصی، 
تشــکل ها و صاحب نظران این حوزه برگزار شــد. 
امیــن کلاهدوزان رئیــس مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی در این جلســه گفت: در کنار جلسات 
هفتگی برای تبادل نظرات و رسیدن به جمع بندی، 
وبینارهایی نیز با موضوعات آشــنایی و استفاده از 
هوش مصنوعی در کســب وکار، حرکت از هوش 
مصنوعی چرایی و چگونگــی آن، هوش مصنوعی 
 مسائل سازمانی و تدابیر انســانی و غیره نیز برگزار 
شده  است. احسان عزیزی بنیان گذار یک پلت فرم 
در حوزه هوش مصنوعی در این نشست به اهمیت 
داده در جهان امروز و حساسیت داده های خصوصی 
پرداخت و گفت: مالکیت داده در کنار مالکیت فکری 
آن یک چالش جهانی است و با توجه  به حساسیت 
زیادی که در مورد داده ها وجود دارد باید آنها را مورد 
بررسی قرارداد. وی افزود: قانون گذار باید در حوزه 
داده و اطلاعات خصوصی افراد محدودیت سازی کند 
و یکی دیگر از موارد مورد بررسی حریم خصوصی 
و امنیت اســت و اگر می خواهیــم در بحث داده ها 
از هوش مصنوعی اســتفاده کنیم باید به ایرانی یا 
خارجی بودن زیر ســاخت های هــوش مصنوعی 

مورداستفاده توجه کرد...

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای بدون ارزیابی کیفی –  نوبت اول
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان جنوبی در نظر دارد مناقصه های عمومی به شــرح ذیل را فی مابین پیمانکاران واجد الشرایط ، از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( برگزار نماید :

مبلغ ضمانت نامه شرکت در فرآیند ارجاع کارفهرست بهاء مورد استفادهمبلغ برآوردمدتموضوعشماره

۱۴۰۳/۴۸
مناقصه بهسازی سوله شن و نمک ، تکمیل سرویس 
بهداشتی و احداث ســوله انبار تجهیزات و مصالح 

راهدارخانه مرکزی زاغه در استان خراسان جنوبی
۴۵.۲۲۸.۵۱۶.۳۳۶ ریال۶ ماه

فهرست بهاء رشته  های ابنیه و تاسیسات 
مکانیکی و تاسیسات برقی و توزیع نیروی 

الکتریکی )برق(  سال ۱۴۰۳
۲.۲۷۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال

ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار میبایست به یکی از دو روش ذیل اخذ و در سامانه ستاد بارگذاری و به صورت فیزیکی تحویل دستگاه مناقصه گزار گردد:
الف- ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ فوق در وجه اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خراسان جنوبی 

ب- فیش بانکی واریز وجه نقد معادل مبلغ فوق به حساب مندرج در اسناد مناقصه به نام تمرکز وجوه سپرده اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خراسان جنوبي نزد شعب بانک 
ملي ایران ، مدت اعتبار ضمانتنامه بانکی باید حداقل سه ماه پس از افتتاح پیشنهادها بوده و برای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد. 

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد 
شد و لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .

شرایط مناقصه گران :
جهت مناقصه های ) ۱۴۰۳/۴۸ ( پیمانکاران حقوقی دارای حداقل رتبه ۵ رشته ابنیه و دارای ظرفیت آزاد ، مجاز به شرکت در فراخوان مناقصه می باشند.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه فوق از سامانه ستاد : ساعت ۱۲/۰۰ روز دو شنبه تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۷  لغایت ساعت ۱۲/۰۰ روز شنبه تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۲۲ 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد مناقصه فوق از سامانه ستاد : ساعت ۱۲/۰۰ روز یک شنبه تاریخ  ۱۴۰۳/۱۱/۰۷

زمان بازگشایی پاکت مناقصه فوق از طریق سامانه ستاد : ساعت ۰۸/۳۰ صبح روز دو شنبه  تاریخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۸
آدرس و اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت ها :

آدرس : خراسان جنوبی – بیرجند – خیابان غفاری – نبش غفاری ۲۵ – اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان جنوبی        شماره تماس : ۹-۳۲۳۴۲۱۳۷-۰۵۶     کد پستی : ۹۷۱۷۸۳۳۱۱۵  
متقاضیان می توانند براي کسب اطلاعات بیشتر و دریافت آگهي مناقصه به پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به آدرس http://iets.mporg.ir و سایت اینترنتی اداره کل راهداری و 

حمل و نقل جاده ای استان خراسان جنوبی به آدرس  http://khorasan-south.rmto.ir رجوع نمائید.
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان جنوبی

شناسه آگهی ۱۸۵۹۱۰۱

))آگهی تجدید مزایده  عمومی ((
نوبت اول

شهرداری محمدیه به استناد مجوز  به شماره ۱۴۰۳/۱۱۹/م/ش مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۲۴  شورای اسلامی شهر محمدیه در نظر 
دارد نسبت به اجاره اموال غیر منقول  متعلق به شهراری شامل  ۵ باب  مغازه تجاری واقع در شهر محمدیه و ۲۵ عدد غرفه 
تجاری  واقع در  ناحیه شهری مهر گان ) باقیمانده از مزایده های قبل (  جمعا" به تعداد ۶مورد  مطابق  شرایط و مشخصات 

جدول ذیل  را از طریق تجدید  مزایده  عمومی  بصورت اجاره به مدت یکسال  واگذار نماید لذا متقاضیان میتوانند از در گاه سامانه تدارکات الکترو نیکی 
دولت به شماره ۵۰۰۳۰۰۵۱۱۸۰۰۰۰۱۱بشــرح ذیل  اقدام نمایند:  ۱-کلیه مراحل برگزاری  تجدید مزایده از دریافت اسناد مزایده تا ارائه پیشنهاد 
مزایده گر و باز گشایی پاکت ها از طریق در گاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم 
است مزایده گذار در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و در یافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق 
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ارزش بازار سرمایه به ۱۲۰ میلیارد 
دلار رسید

ارزش دلاری کل بازار سرمایه در دی ماه امسال، 
به ۱۲۹ میلیارد دلار و ارزش ریالــی این بازار به 

۱۰،۴۸۵ هزار میلیارد تومان رسید.
به گزارش تسنیم، اطلاعات آماری نشان می دهد 
ارزش دلاری صنایع »محصولات شیمیایی، فلزات 
اساسی و شرکت های چند رشته ای صنعتی« در 

دی ماه امسال بیش از سایر صنایع بوده است.
ارزش دلاری صنعت محصولات شــیمیایی 33 
میلیــارد دلار، فلزات اساســی ۲3 میلیارد دلار، 
شرکت های چند رشــته ای صنعتی ۱۱ میلیارد 
دلار، اســتخراج کانه های فلزی ۹ میلیارد دلار، 
بانک ها وموسســات اعتباری ۸ میلیــارد دلار، 
فرآورده های نفتی، کک و ســوخت هسته ای ۸ 
میلیارد دلار، ســرمایه گذاری ها 7 میلیارد دلار، 
خودرو و ساخت قطعات ۴ میلیارد دلار، سیمان، 
آهک و گچ 3 میلیارد دلار و دارویی 3 میلیارد دلار 
در این بازه زمانی رسیده است. بر این اساس، ارزش 
دلاری 7 صنعت بزرگ بازار سهام به ۹۹ میلیارد 

دلار رسیده است.
بر اســاس ایــن گــزارش، ارزش ریالی صنعت 
محصولات شیمیایی ۲،6۵۸هزار میلیارد تومان، 
فلــزات اساســی ۱،۸۴۲ هزارمیلیــارد تومان، 
شرکت های چند رشــته ای صنعتی ۸73 هزار 
میلیارد تومان، استخراج کانه های فلزی 7۲۰هزار 
میلیارد تومان، بانک ها وموسسات اعتباری 6۸۱ 
هزار میلیــارد تومان، فرآورده هــای نفتی، کک 
و سوخت هســته ای 6۴7 هزار میلیارد تومان، 
سرمایه گذاری ها ۵6۲ هزار میلیارد تومان، خودرو 
و ساخت قطعات 3۵۵ هزار میلیارد تومان، سیمان، 
آهک و گچ ۲6۸ هزار میلیارد تومان و دارویی ۲3۸ 
هزار میلیارد تومان در دی ماه امسال رسیده است.

 ـشمال  وعده  تکمیل  آزادراه تهران 
به دولت چهاردهم رسید

حدود ۱37 ماه پــس از وعده وزیر اســبق راه و 
شهرسازی برای تکمیل آزادراه تهران ـ شمال تا 
پایان دولت یازدهم، معاون اول دولت چهاردهم 
هم این وعده را تکرار کرد. به گزارش تسنیم، معاون 
اول رئیس جمهور در نشستی با سرمایه گذاران و 
بهره برداران آزادراه های کشور، بر عزم جدی دولت 
برای اتمام پروژه آزادراه تهران ـ شــمال به عنوان 

یکی از اولویت های اصلی دولت تأکید کرد.
عارف با بیان اینکه این آزادراه با تونل ها و پل های 
پیچیده خود نمادی از توانمندی مهندسی کشور 
است، افزود: توســعه آزادراه های کشور همواره از 
موضوعات مورد توجه دولت ها بوده است و حمایت 
از بخش خصوصی نیز جزو اولویت ها قرار دارد. وی 
با تأکید بر مزایای ساخت آزادراه، از جمله کاهش 
تلفات جاده ای، کاهش مصرف سوخت، تأثیر مثبت 
بر محیط زیست و صرفه جویی در زمان و هزینه 
شهروندان، گفت: دولت با وجود محدودیت منابع، 
از توســعه آزادراه ها حمایت خواهد کرد و اتمام 
آزادراه تهران ـ شمال را به عنوان اولویت اصلی خود 

دنبال می کند.
این اظهارات یادآور وعــده عباس آخوندی، وزیر 
اسبق راه و شهرســازی، در روز معارفه اش است. 
وی در مردادماه سال ۱3۹۲ بر ساخت این آزادراه 

تا پایان عمر دولت تدبیر و امید تأکید کرده بود.
آخوندی پیش از تصدی وزارت راه و شهرســازی 
نیز با تأکید بر اهمیت این پروژه گفته بود: »یکی 
از اولویت هــای کاری ام آزادراه تهران ـ شــمال 
اســت. مهم ترین بحث این پروژه، مسائل مربوط 
به ساختارهای مدیریتی و سرمایه گذاری است. 
آزادراه تهران ـ شمال جزو پروژه هایی خواهد بود 
که به آن توجه می کنم و در دوران مسئولیتم این 

پروژه افتتاح خواهد شد.«
قطعه ۴ آزادراه تهران ـ شمال در فروردین ۱3۹۲ 
)اواخر دولت دهم( و قطعه ۱ در سال ۱3۹۸ )دولت 
دوازدهم( به بهره برداری رسید. برآوردها حاکی از 
آن است که برای تکمیل این آزادراه  به قیمت امروز 

حدود ۱۲۰ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
گرچه وضعیت اقتصادی کشــور مشخص است 
و تأمین این میزان منابع مالی آســان نیست، اما 
حتی اگر ۱۲۰ هزار میلیارد تومان در دســترس 
باشــد، تکمیل این پروژه پیچیده کــه عارف آن 
را اولویت دولــت چهاردهم اعلام کرده اســت، 
طی ۴ سال امکان پذیر نخواهد بود. کارشناسان 
و فعالان راه ســازی کشــور تأکید می کنند در 
خوش بینانه ترین حالت ممکن، حداقل 6 ســال 
زمان برای اتمام آزادراه تهران ـ شمال نیاز است 
و تحقق وعده دولتی ها در این رابطه دشوار خواهد 
بود. ساخت آزادراه تهران–شمال یا آزادراه تهران–

چالوس که تهران را از بزرگراه همت به شهر چالوس 
و نوشهر، استان مازندران متصل می کند و شامل 

چهار منطقه است، از سال 7۵ آغاز شده است.

خبر

آخرین خبرهــا از تصمیم 
دولت بــرای اعطای زمین 
رایگان به کارگران مستاجر 
حکایــت دارد، البتــه به 
شرطی که شــهرک های 
ســاخته شــده خوابگاهی نباشــند و همزمان با 
زیرساخت های سکونت و شــهری مراحل ساخت 

صورت گیرد.
به گزارش تســنیم؛ در ســال های اخیــر، افزایش 
هزینه های زندگی، به ویژه اجاره بها، شرایط زندگی 
کارگران مستأجر را بیش از پیش دشوار کرده است. 
این قشر که عمدتاً از درآمد ثابت و پایین برخوردارند، 
با مشکلاتی چون ناتوانی در پرداخت به موقع اجاره، 
کاهش کیفیت زندگی، و نگرانی های روزافزون برای 
تأمین نیازهای اولیه مواجه شــده اند. حق مســکن 
کارگران درسال جاری ۹۰۰ هزار تومان  است. این در 
حالیست که بر اساس گفته های رئیس کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگران ایــران، این مبلغ برای 

خرید نان هم کافی نیست، چه برسد به خانه!
بیشتر وعده هایی که در طی سال های گذشته به 
کارگران برای تامین مســکن داده شده، بی نتیجه 
مانده و حتی تفاهم نامه هایی که در راستای ساخت 
مسکن کارگری با نهادهای مختلف امضاء شده نیز، 
نتوانسته کاری از پیش ببرد. گرانی مسکن بیش از 
هر قشر دیگری به کارگران صدمه می زند و کیفیت 
زندگی آنها را پایین مــی آورد. اگر امروزه کارگران 
توان خرید یا حتی اجاره مسکن را ندارند، به دلیل 
سطح بسیار پایین دستمزدهاست که با قیمت فعلی 
مسکن هیچ تناســبی ندارد. حتی وام مسکنی که 
برای کارگران در نظر گرفته شــده نیز نمی تواند 
مسئله ای را حل کند. ۹6۰میلیون وام برای خرید 
خانه کافی نیســت، در عین حالا پرداخت اقساط 
۲۰میلیون تومانی هم در توان کارگران نیست. به 
نظر می آید که دولت در تامین مسکن یکی از آسیب 

پذیرترین اقشار خود ناتوان است.
طبق گزارش های رسمی، نرخ اجاره بها در بسیاری 
از شهرهای بزرگ کشــور طی سال گذشته به طور 
متوسط بین 3۰ تا ۵۰ درصد افزایش داشته است. 
این در حالی اســت که حقوق و دستمزد کارگران 
طی سال های اخیر تنها حدود ۲۰ درصد افزایش 
یافته اســت. این شــکاف میان افزایش هزینه ها و 
درآمد، بســیاری از کارگران مســتأجر را ناچار به 
کاهش هزینه های دیگر، مانند بهداشــت، آموزش 

فرزندان، و حتی تغذیه کرده است.

یکی از مشــکلات اصلی کارگران مســتأجر، نبود 
امنیت شــغلی اســت. بســیاری از این کارگران 
قراردادهای موقت دارند و هرگونه تأخیر یا کاهش 
در دستمزدشان می تواند به مشکلات شدید مالی 
منجر شــود. همچنین، فشــارهای روانی ناشی از 
تأمین هزینه های اجاره و نگرانی از تخلیه خانه به 
دلیل عدم پرداخت به موقع، بر ســلامت روانی این 
افراد تأثیر منفی گذاشته اســت. برخی از تحلیل 
گران بازار مســکن می گویند: ترک شــهر زادگاه 
وقتی با میل و رغبت باشــد، »مهاجرت« است؛ اما 
اگر اجبار باشد، شــهروندان از دیارشان »اخراج« 
شده اند. اتفاقی که به نظر می رسد با توجه به افزایش 
قیمت مسکن در سال های اخیر، جزئی از سرنوشت 

شهروندان کلان شهرها، به ویژه تهران باشد.
بسیاری از کارگران مستأجر به دلیل عدم توانایی در 
پرداخت اجاره بهای مناطق مرکزی شهرها، مجبور 
به نقل مکان به مناطق حاشــیه ای شــده اند. این 
تصمیم، اگرچه ممکن است در کوتاه مدت هزینه ها 
را کاهش دهد، اما مشکلاتی مانند طولانی تر شدن 
مســیر رفت وآمد، کاهش دسترســی به خدمات 
شهری و اجتماعی، و حتی افزایش خطرات امنیتی 

را به همراه دارد.
در میان برخی حل مشــکل کارگران برای مسکن 
را بحث تعاونی ها مــی دانند. فتح الله بیات، رئیس 
اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانــی با تاکید بر 
تأمین مســکن کارگران در دولت چهاردهم اظهار 
کرد: فارغ از بحث حقوق و دستمزد، امروز مسکن 
کارگری یکــی از موضوعــات و دغدغه های مهم 

جامعه کارگری است و هزینه های مسکن و اجاره 
بها بیش از نیمی از درآمد کارگران و بازنشستگان 

را می بلعند.
وی افــزود: موضوعات مهمی در حــوزه کارگری 
داریم که نمی خواهیم رئیس جمهــور آنها را یک 
شبه رفع کند ولی از دولت چهاردهم انتظار داریم با 
برنامه ریزی منسجم و استفاده از کارشناسان خبره 

در جهت تامین مسکن کارگران اقدام کند.
بیات در عین حال استفاده از ظرفیت تعاونی های 
مسکن را برای ساخت مســکن کارگری پیشنهاد 
کرد و گفت: معتقدم از طریق تعاونی های مســکن 
کارگری می توان مشکل مسکن کارگران را در کوتاه 
ترین زمان حل کرد.همچنین با تشکیل تعاونی های 
مسکن ویژه بازنشستگان برای خانه دار کردن آنها 

اقدام کرد.
کارشناســان حوزه مســکن و اقتصاد  پیشــنهاد 
می دهند که دولت می تواند با اجرای سیاست هایی 
ماننــد افزایش یارانه های مســکن، کنترل قیمت 
اجاره بها، و ایجاد مسکن های اجتماعی برای اقشار 
کم درآمد، فشارهای وار شده بر کارگران مستأجر را 
کاهش دهد. همچنین، تقویت نظارت بر بازار کار و 
افزایش واقعی حقوق و دستمزد می تواند به بهبود 

شرایط زندگی این قشر کمک کند.
علی نبیان، سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن 
درباره آخرین وضعیت ســاخت مسکن کارگران 
اظهار داشت: در این باره تفاهماتی بین وزارت راه و 
شهرسازی )سازمان ملی زمین و مسکن( با صنایع 
مختلف و وزارت صمت صورت پذیرفته  است و در 

حال پیگیری هستیم.  سرپرست سازمان ملی زمین 
و مسکن اعلام کرد که به منظور تأمین مسکن برای 
کارگران، اراضی دولتی به صــورت رایگان و برای 

مدت ۹۹سال در اختیار آن ها قرار خواهد گرفت.
وی افزود: در صورت نیاز کارگران به مســکن و با 
توجه به موقعیت کارخانه ها، اراضی نزدیک به این 
واحدها به کارفرمایان واگذار می شود تا آن ها بتوانند 
برای ساخت مسکن مناســب برای کارگران خود 
اقدام کنند. این تصمیم بر اســاس توافقات انجام 
شده میان سازمان ملی زمین و مسکن و کارفرمایان 

به اجرا درخواهد آمد.
سرپرست ســازمان ملی زمین و مســکن با اشاره 
به عدم توان مالی کارگران برای پرداخت اقســاط 
پروژه های نهضت ملی مســکن اظهار داشــت: در 
مدل مسکن نیروهای مسلح بخشی از منابع از بانک 
مرتبط با این حوزه تامین می شود، در بخش صنعت 
هم این تامین مالی می تواند از بانک مرتبط با این 
موزه انجام شود و کارخانه های دولتی هم بخشی از 

منابع را خودش تامین می کند.
وی گفت: تاکید و شــرط وزارت راه و شهرســازی 
برای اعطای زمین رایگان و ۹۹ ســاله این اســت 
که شهرک های ساخته شــده خوابگاهی نباشند و 
همزمان با زیرساخت های سکونت و شهری مراحل 
ساخت صورت گیرد. باید توجه داشت تا زمانی که 
کارگر در آن مسکن مستقر نشود به آن واحد پایان 
کار داده نخواهد شد و نظارت را از این طریق دنبال 
می کنیم و در غیر این صورت سند مالکیت واگذار 

نخواهد شد.
نبیان ادامه داد: از سوی دیگر باید توجه داشت وقتی 
زمین به صورت رایگان ارایه می شود بخش زیادی 
از هزینه ها حذف خواهد شــد و این امتیاز را برای 

کارگران در نظر گرفته ایم.
کارگــران مســتأجر، به عنــوان یکی از اقشــار 
آســیب پذیر جامعه، نیازمند حمایت های جدی و 
برنامه ریزی های بلندمدت هستند. بدون اقدام های 
مؤثر و فوری، شــرایط زندگی این افراد می تواند به 
بحران های اجتماعی و اقتصادی گسترده تر منجر 
شود. بر اساس قانون اساســی داشتن مسکن حق 
هر فرد و خانواده ایرانی اســت و دولت ها طبق این 
اصل موظف به تامین مســکن شــده اند. در اصل 
3۱قانون اساسی دولت موظف شده با رعایت اولویت 
برای کســانی که نیازمندترند به ویــژه کارگران و 
روستانشینان زمینه اجرای این اصل را فراهم کند.

طبق آمارها بیش از ۱۰هزار و ۵۰۰ تعاونی مسکن 
در کشــور وجود دارد که بستر خانه دار شدن آحاد 

جامعه را فراهم کرده اند.

اعطای زمین رایگان به کارگران مشروط شد

چالشهایکارگرانبابیمسکنی

سرمایه بانک ها 250 همت افزایش یافت
پرداخت تسهیلات به بنگاه های 

کوچک و بزرگ
رئیس اتاق بازرگانی با اشــاره به چالش هایی 
که افزایش نرخ ارز برای ســرمایه در گردش 
بنگاه های تولیدی به وجود آورده اســت، از 
افزایش ۲۵۰ همتی سرمایه بانک ها به واسطه 
پرداخت تســهیلات به بنگاه های کوچک و 

بزرگ خبر داد.
به گزارش تســنیم، صمد حسن زاده، رئیس 
اتاق بازرگانی با اشــاره بــه هماهنگی اتاق با 
بانک مرکزی در اجرای بازار مبادله گفت: ما 
در جلسات منظمی که با بانک مرکزی داشتیم 
به این ایده رســیدیم که مرکز مبادله به کار 
خود شروع کند و در ادامه اگر مشکلاتی در راه 
این سامانه به وجود بیاید با مشورت با فعالان 

اقتصادی این مشکلات رفع و رجوع شود.
حســن زاده ادامــه داد: ما هفته گذشــته با 
رئیس جمهور ملاقات داشتیم و نکات بخش 
خصوصی را خدمت ایشــون ابــلاغ کردیم. 
بخش خصوصی از دولت انتظار دارد با توجه 
به واقعیت های اقتصاد کشــور و تعاملات با 
صاحبان کسب و کار ملاحظات این بخش را 

در تصمیم سازی ها لحاظ نماید.
حسن زاده گفت: مساله مهم دیگری که اتاق 
ایران در حدفاضل بین نشست پیشین و جاری 
هیات نماینــدگان مورد تاکید قــرار گرفت، 
موضع fatf بود که آقای پزشکیان با آن موافق 
هستند و مقام معظم رهبری هم دستور دادند 
که در مجمع تشخیص مصلحت نظام بررسی 
شود، بخش خصوصی هم پیگیری های خود 

را در این راستا انجام خواهد داد.
رئیس اتاق بازرگانی افزود: جهش های اخیر 
نرخ ارز قیمت مواد اولیه و هزینه های وارداتی 
را برای تولید کنندگان افزایش داده و نقدینگی 
و سرمایه در گردش تولیدکنندگان به چالش 
خورده است. این مطالب به رییس کل بانک 
مرکزی انتقال پیدا کرد و قرار شد ۲۵۰ همت 
برای افزایش ســرمایه های بانکی به بانک ها 

تزریق شود.
حسن زاده گفت: اتاق ایران خواسته ی دیگری 
از رییس جمهور داشــت، که خســارت های 
واحد های تولیدی که به واسطه قطعی انرژی 
زیان دیده اند را جبران کند که مشخصا این 
امکان وجود ندارد. بنابراین ما این پیشــنهاد 
را دادیم که دســتگاه ها مطالبات شــان را از 
بخش خصوصی کمی تعویق بیندازند تا بخش 

خصوصی به مرور تسویه کند.

قیمت مرغ گرم کاهش یافت
در حالی که گزارشات نشــان دهنده کاهش 
قیمت مرغ گرم در زمینه خرده فروشی و عمده 
فروشی است، وزیر جهاد کشــاورزی اظهار 
کرد: به هیچ وجه اجــازه افزایش قیمت های 

نامتعارف داده نمی شود.
به گزارش ایســنا، قیمت عرضــه عمده مرغ 
گرم در میدان بهمن 6۸ تــا 7۰ هزار تومان 
اســت و این در حالیســت که طی یک هفته 
گذشــته ۱۰ هزار تومان کاهش قیمت ناشی 
از افزایش عرضه داشته است. به گفته رامین 
گیلانشــاهی - نماینده جهاد کشاورزی در 
میدان میوه و تره بار - به  طور متوســط طی 
هفته اخیر، حدود ۵۰۰ تا ۵۵۰ تن مرغ گرم 
وارد شده است. متوسط نیاز ما ۴۰۰ تا ۴۵۰ 
 تن است که حدود ۱۰۰ تن بیش از نیاز واردات 

صورت می گیرد.
قیمت عرضه خرده فروشی مرغ گرم و کامل 
نیز ۸۰ هزار تومان اســت و طــی یک هفته 
گذشته حدود ۱۰ هزار تومان کاهش قیمت 

داشته است.
به گفته مدیرعامل شرکت پشــتیبانی امور 
دام خرید تضمینی مرغ آغاز شــده و قیمت 
منجمد هر کیلو ۹۰ هزار تومان است و برای 
ایجاد توازن میان عرضه و تقاضا میزان مازاد 
تولید در حال جمع آوری است. تا امروز بیش 
از ۸۰۰۰ تن خریداری شــده و این خریداری 
بدون هیچ محدودیتی تا ایجاد تعادل در بازار 
ادامه خواهد داشت. پرداخت ها نیز به صورت 
۵۰ درصد نقد و ۵۰ درصد به صورت تهاتر با 

نهاده انجام خواهد شد.
بنا بر اعلام جهاد کشاورزی میزان جوجه ریزی 
ماهانه ۱۵۰ میلیون قطعه در نظر گرفته شده 
و با ایــن میزان تولید، قیمــت مصرف کننده 
نباید از۹۰ هزار تومان عبور کند و وزیر جهاد 
کشــاورزی نیز تاکید کرده اســت که اجازه 
افزایش قیمت هــای نامتعــارف هرگز داده 

نمی شود.
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صنــدوق کارآفرینی امید در۹ ماه ابتدای ســال 
جاری تعداد ۱6 هزار و ۲7۹ فقره تســهیلات به 
مبلغ 3۸ هزار و۴۴۱ میلیارد ریال پرداخت کرده 

است .
جعفر صفایی مزید, مدیرعامل صندوق کارآفرینی 
امید در گفت وگو با تسنیم،  درباره میزان تسهیلات 
پرداختی صندوق از ابتدای ســال جاری تا کنون 
گفت:این صندوق ازابتدای سال جاری 6۸ تفاهم-
نامه همکاری به مبلغ  ۲6۱,77۲ میلیارد ریال  با 
دســتگاههای اجرایی ملی و استانی منعقد کرده 
اســت. هدف از این تفاهم نامه ها کمک به رشد 
تولید، ایجاد اشــتغال پایدار در کشــور، توسعه 
فرصت های شغلی و کاهش بیکاری، افزایش بهره 

وری و ارتقاء سطح کسب و کارها است.
وی ادامه داد: تعداد تســهیلات پرداختی تا پایان 
آذر ماه سال جاری حدود ۱6,۲7۹ فقره بوده است 
که مبلغ تسهیلات پرداختی تا پایان آذرماه سال 
۱۴۰3 ، 3۸,۴۴۱ میلیارد ریال می باشد. همچنین 
میزان اشتغالزایی در سال جاری تا کنون از سوی 
صندوق حدود ۲۵,۲۸۰فرصت شــغلی در قالب 

ایجاد و تثبیت شغل بوده است.
مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید در تشــریح  
اهداف صنــدوق در حمایت از کســب وکارهای 
متوسط و کوچک، اظهار داشت : بنگاه های کوچک 
و متوسط  نقش به ســزایی در ایجاد فرصت های 
شــغلی،  افزایش تولید و و به دنبــال آن افزایش 

صادرات ایفا می کنند و یکی از عوامل مؤثر در رشد 
و شکوفایی اقتصاد هستند. از این رودر کشورهای 
مختلف توجه ویــژه ای بر ایجاد ایــن بنگاه ها و 

حمایت از آن ها می شود.
صفایی مزید درباره اینکه تعهدات صندوق برای 
حمایــت از طرح  هــای مختلف اشــتغال زایی به 
صورت تفکیکی به چه صورت اســت گفت:تعداد 
۹۸  فقره تفاهم نامه اشــتغال زایی با مشــارکت 
دستگاههای اجرایی ملی و استانی در سال ۱۴۰۲ 
به مبلــغ ۲7۸,۸۰۴ میلیارد ریــال و همچنین 
تعداد 6۸ تفاهم نامه اشــتغال زایی با مشــارکت 
دستگاههای اجرایی ملی و استانی تا پایان آذرماه 
 سال ۱۴۰3 به مبلغ  ۲6۱,77۲ میلیارد ریال در 

دستور کار است.
وی در ادامــه گفت: حدود ۵6درصد از اشــتغال 
کشورهای آسیا و اقیانوسیه و 6۵درصد از اشتغال 
اتحادیه ی اروپا به کســب و کارهای متوســط و 
کوچک اختصاص دارد، سهم شاغلان این بنگاه ها 
در کشورمان  نیز چشم گیر است و  بر اساس نتایج 
استخراج شده از طرح آمارگیری نیروی کار مرکز 
آمار ایران، سهم شاغلان بخش خصوصی درکارگاه  
های متوسط و کوچک، در سال های اخیر حدود 

۸۱ درصد بوده است.
مدیرعامل صندوق کار آفرینی گفت: درحال حاضر 
تنها نهاد تخصصی حمایت از این کســب وکارها  
در کشور، صندوق کارآفرینی امید است که یکی 

از اهداف و هدف گذاری های مهــم این صندوق 
حمایت از حدود ۴,۵ میلیون کارگاه خرد و کوچک 
با کمتراز ۵۰ نفر نیروی کار در کشور و رونق تولید 
آن ها است. مقایسه ی وضعیت SMEها در برخی 
کشورهای منطقه ی آســیا و اقیانوسیه نشان می 
دهد که ســهم SMEها اروپا در ارزش افزوده به 

بیش از ۵۰درصد نیز می رسد. 
این در حالی است که با وجود افزایش قابل توجه 
ارزش افزوده  کارگاه های صنعتی ۱۰نفر کارکن و 
بیشتر کشور در سال های اخیر، سهم کارگاه های 
صنعتی کوچک و متوسط کاهشی و تنها در حدود 
۱۹ درصد بوده است. با مقایسه ی آمارها می توان 
اظهار داشــت که برنامه ی راهبــردی به منظور 
توسعه ی SMEها بر اساس ســازوکارهای مالی 
شفاف و کارامد بین دولت و فعالان اقتصادی کشور 

امری ضروری است.
 وی تاکید کرد: متمرکز شدن برنامه های حمایتی 
از طریق معرفی کارآفرینان توســط دستگاه های 
اجرایی و جذب منابع دولتی و تلفیق آن با منابع 
مردمی به عنوان دو بازوی خدمــات مالی و فنی 
به مــوازات یکدیگر در دســتور کار این صندوق 

قرار دارد.
صفایــی مزیــد همچنین بــه سیاســت های 
حمایتی صندوق  از شــرکت هــای دانش بنیان 
اشــاره کرد و افزود: صندوق کارآفرینی  امید به 
عنوان حلقه واسط بین شــرکتهای دانش بنیان 

ودســتگاههای اجرایی مرتبط  و مشــاغل خرد 
و کوچــک عمل می کنــد .درحــال حاضر تنها 
نهاد تخصصــی حمایت از SMEها در کشــور، 
صندوق کارآفرینی امید اســت که یکی از اهداف 
و هدف گذاری های مهم ایــن صندوق حمایت از 
حدود ۴,۵ میلیــون کارگاه خرد و کوچک )کمتر 
از ۵۰نفر کارکن( کشور و رونق تولید آن ها است. 
بنا بر این، متمرکز شــدن برنامه های حمایتی از 
طریق معرفی کارآفرینان توســط دســتگاه های 
اجرایی و جــذب منابــع دولتی و تلفیــق آن با 
منابع مردمی به عنوان دو بــازوی خدمات مالی 
 و فنی بــه موازات یکدیگــر در دســتور کار این 

صندوق قرار دارد.
وی اقدامات صندوق در حمایت از شــرکت های 
دانش بنیــان را  ایجاد بازاریابی کســب و کاری 
جهت انتقال فناوریهای رایج در کشــور به کسب 
و کارهای روســتایی از طریق طرح "روســتای 
نوفن"، شناسایی شرکت های دانش بنیان و دارای 
محصولات فناورانه در ۲7 اســتان و احصاء ۲3۱ 
طرح به مبلغ 6۵۵ میلیارد تومان تسهیلات، تعامل 
با پارکهای علم و فناوری جهت هم افزایی مالی به 
منظور حمایت از توسعه شرکت های دانش بنیان، 
شناســایی ظرفیت های انتقال فناوری به کســب 
و کارهای روســتای بر اساس چالش ــها و مسائل 
پیش رو )مســئله محور( و کمک به شبکه  سازی 

تولیدکنندگان عنوان کرد.

معاون ارزی بانک مرکزی ضمن اعلام اینکه تســهیل 
نقل  و انتقال ارز، امکان تأمین مالی و بیمه ارزش منابع 
واردکننده و صادرکننده از جمله امتیازاتی اســت که 
در بازار ارز تجاری در نظر گرفته شــده اســت، گفت: 
خوش حساب های ارزی می توانند از بانک ها خط اعتباری 

بگیرند.
به گزارش ایســنا،  محمد آرام اظهار کرد: عرضه ارز در 
بازار ارز تجاری افزایش می یابد و در این بازار که براساس 
اســتانداردهای بین المللی طراحی شده است، کشف 
قیمت مبتنی بر عرضه و تقاضا اتفاق می افتد که عرضه 
توسط صادرکنندگان و تقاضا توسط واردکنندگان است.
به گفته وی، جورسازی یا مچینگ بین عرضه و تقاضا 
صورت می گیرد. این اقدام براساس یک الگوریتم ماشینی 

بدون دخالت افراد براســاس بالاتریــن قیمت خرید و 
کمترین قیمت فروش اتفاق می افتد و در نهایت عملیات 
پایاپای و تسویه نقدی ریال و ارز به صورت متمرکز انجام 
می شود. معاون  ارزی بانک مرکزی گفت: تمامی معاملات 
در این سامانه به ثبت می رسد؛ در نتیجه اگر فردی در یک 
بانک تخلفی انجام دهد، امکان عرضه در بانک دیگری 
را نخواهد داشــت ، مانند تأثیری که چک برگشتی بر 
فرآیند بانکی دارد. همچنین کسانی که مشتریان خوب 
باشند نیز می توانند از طریق بانک، خط اعتباری بگیرند و 
منابع ارزی خود را تأمین کنند. آرام تصریح کرد: تسهیل 
نقل  و انتقال ارز، امکان تأمین مالی و بیمه ارزش منابع 
واردکننده و صادرکننده از جمله امتیازاتی است که در 

این سامانه در نظر گرفته شده است.

رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی ایران زیان بخش 
اقتصادی در ناترازی و محدودیت های تامین انرژی را ۲۵۰ 
هزار میلیارد تومان برآورد کرد و خواستار تمهیدات دولت 
برای کاهش ناترازی در بخش تولید شد. به گزارش ایرنا، 
آرش نجفی در نشســت هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران، روسای کمیسیون های 
۲۰ گانه اتاق ایران و روسا و نمایندگان تشکل های اقتصادی 
اظهار داشت: ۲۵ درصد مصرف گاز کشور به بخش خانگی 
اختصاص دارد و کمبود انرژی در بخش صنعتی آســیب 
جدی و غیرقابل جبرانی به اقتصاد کشــور زده است. وی 
ادامه داد: بحث ناترازی انرژی سبب شده تا شاخص شامخ 
)شاخص مدیران خرید( به زیر ۵۰ درصد برسد در صورت 
تداوم این وضع، بخش صنعت ورشکسته می شود. نجفی با 

انتقاد از احداث نیروگاه های تجدید ناپذیر توسط واحدهای 
تولیدی گفت: بســیاری از واحدها با این موضوع به خاطر 
مسایل مالی و کمبود مکان مشکل دارندضمن اینکه این 
تصمیم غلط است. رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی 
ایران عنوان کرد: برای حل این مشکل پیشنهاد می شود اتاق 
ایران وارد این کار شود از این رو علاقه مندان نیروگاهداری 
که تخصص آن را ندارند، با هیــات امنایی اتاق ایران، می 
توانند برای راه اندازی نیروگاه های ۲۵۰۰ مگاواتی سرمایه 
گذاری کنند و بعد از راه اندازی اداره آن ها را به سهامداران 
و هیات مدیره آن ها بسپارند. نجفی خاطرنشان کرد: باید 
تولید را اولویت بندی کنیم. هر نوع تولیدی به نفع ما نیست 
و باید مهندسی کلان شود که کدام کالاها را با چه شرایطی 
تولید کنیم چراکه شرایط اقتصاد انرژی کشور بحرانی است.

پرداخت ۳۸ هزار میلیارد ریال تسهیلات از سوی صندوق کارآفرینی
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رئیس اتاق اصناف کشاورزی گفت: واردات ارزان 
قیمت و افزایش تقاضا از سوی کارخانه ها برای 
واردات منجر به تاخیر در پرداخت ســویاکاران 

برخی استان ها شده است.
قاســم پیشــه ور رئیس اتاق اصناف کشاورزی 
گفــت: بنابر گزارش هــای اعلامــی در برخی 
اســتان هــا مطالبــات ســویا کاران پرداخت 
 نشــده که این امر بــا گلایه کشــاورزان روبرو 

شده است.
 به گفته او، براساس قانون خرید تضمینی انتظار 
داریم دولت منابع خوبی تخصیص بدهد تا خرید 
تضمینی در ۵ محصول اساســی گنــدم، برنج، 
جو، ذرت و دانه های روغنــی صورت بگیرد، در 
غیراین صورت چالش هــای متعددی داریم به 
طوریکه عدم پرداخت یا تاخیــر در پرداخت ها 

موجب شده تا کشــاورزان به سراغ کشت دیگر 
محصولات روند.

پیشه ور واردات ارزان قیمت دانه های روغنی را 
عامل اصلی تاخیر در پرداخت مطالبات دانست و 
افزود: با توجه به تخصیص ارز ترجیحی کارخانه 
ها بدنبال واردات هستند و اســتقبالی از تولید 
داخل ندارنــد؛ بنابراین تنها راهــکار حمایت از 
تولید داخل حــذف ارز ارزان قیمت و پرداخت 

یارانه به مصرف کننده است.
رئیس اتاق اصناف کشاورزی گفت: امسال قیمت 
تضمینی هرکیلو سویا ۳۶ هزارتومان  است که 
بدلیل واردات با ارز ترجیحی، قیمت کمتر از این 
رقم است که ارزان بودن واردات و افزایش تقاضا از 
سوی کارخانه ها برای واردات عامل اصلی تاخیر 

در پرداخت مطالبات است .

سخنگوی اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران 
گفت: خبر جایگزینــی ارز بازار توافقــی با ارز 
نیمایی این ســیگنال را به بازار داده که ممکن 
است قیمت ارزی که به واردات کالاهای اساسی 
اختصاص پیدا می کند افزایش یابد و متاســفانه 
تولیدکنندگان و واردکننــدگان در عرضه این 

کالاها با احتیاط رفتار می کنند.
حسین فرهادی، ســخنگوی اتحادیه بنکداران 
مواد غذایی تهــران به ایلنا گفــت: توزیع مواد 
غذایی اساســی از جمله روغن، برنج و حبوبات 
کاهش و قیمت آنها افزایش یافته است نه به این 
دلیل که تولید یا واردات این اقلام در کشــور با 
کاهش روبه رو شده بلکه به این دلیل که موضوع 
جایگزینی ارز بازار توافقی بــا ارز نیمایی پیش 
آمده و این ســیگنال را به بازار داده که در آینده 
ممکن است قیمت ارزی که به واردات این کالاها 
اختصاص پیدا می کند افزایش یابد و متاســفانه 
تولیدکنندگان و واردکننــدگان در عرضه این 
کالاها با احتیاط رفتار می کنند، چون نســبت 
به آینده بازار خود در ســردرگمی و ابهام به سر 
می برند و اجناس خود را بــه صورت دوفاکتوره 

عرضه می کنند. 
وی افزود: در واقع اینهــا می خواهند بدانند به 
واردات مواد اولیه تولید یا واردات خود کالاهایی 
که اکنون تولید و وارد می کنند در آینده چه ارزی 

با چه نرخی اختصاص پیدا خواهد کرد؟ 
فرهادی تصریح کرد: این کاهش عرضه و افزایش 
قیمت در مورد حبوبات بیشــتر از برنج و روغن 
خود را نشــان داده و قیمت آن تا ۳۵درصد هم 
پیشرفت داشته اســت و در مورد روغن افزایش 
قیمت جهانی نیز در افزایش قیمت داخلی موثر 

بوده اســت. ســخنگوی اتحادیه بنکداران مواد 
غذایی تهران در پاســخ به اینکه به واردات برنج 
و مواد اولیــه تولید روغــن ارز ۲۸۵۰۰ تومانی 
تعلق می گیرد و ارتباطی بــا ارز نیمایی ندارد، 
گفت: اینکــه گفته می شــود ارز باید تک نرخی 
شــود و نرخ همه انواع ارز به قیمــت ارز توافقی 
تغییر پیدا کند شــوکی به بازار وارد کرده است، 
 در مورد حبوبات هم که ارز آن پیش تر به نیمایی 

تغییر یافته بود.
وی در اظهارنظر درباره این موضوع که دولت به 
صراحت اعلام کرده تا پایان امســال در نوع ارز 
تخصیصی به واردات کالاهای اساســی تغییری 
ایجاد نمی شود و همه همان ارز ۲۸۵۰۰ تومانی 
را می گیرند، تصریح کرد: این خبر این سیگنال 
را به بازار مواد غذایی می دهد که از ســال جدید 
نوع ارز تغییر می کند و تولیدکننده و واردکننده 
می دانند که از ســال آینده با کاهش ســرمایه 
در گردش روبه رو خواهند شــد چون باید مواد 
اولیه تولید و یــا کالای وارداتی را گران تر بخرند 
البته تولیدکنندگان و واردکنندگان هنوز دارند 
ارزهای دولتی را بــرای تولیــد و واردات اقلام 
یادشده دریافت می کنند و براساس قانون نباید 
در عرضه و قیمت تغییری دهند اما چنانچه اشاره 

شد عملکردشان به گونه دیگری است.
فرهادی یادآور شــد: این اتفاقات در شــرایطی 
افتاده که در آستانه ماه مبارک رمضان و تقارن 
آن با عید نوروز قرار داریم و در نتیجه تقاضا برای 
این اقلام افزایش پیدا می کند بنابراین تشــدید 
نظارت دولت بر عرضه و قیمت کالاهای یادشده 
ضرورت دارد به ویژه در مــورد وارد کنندگان و 

تولید کنندگانی که ارز دولتی دریافت کرده اند.

معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا از اجرای ۷۰۰ 
پــروژه مدیریت منابع آب در کشــور خبر داد و 
گفت: برخی از این طرح ها به  کندی پیش می رود، 
بااین حال، طرح انتقال آب از سد کوچری به ساوه 
به عنوان یک پروژه اضطراری و اولویت دار در حال 

پیگیری است.
به گــزارش وزارت نیــرو، محمــد جوان بخت 
معاون وزیر نیرو در امــور آب و آبفا و مدیرعامل 
شرکت مدیریت منابع آب ایران در بازدید از سد 
الغدیر ســاوه و پروژه انتقال آب از سد کوچری 
به ساوه اظهار داشــت: میانگین بارندگی ها در 
ســال زراعی جاری نســبت به بلندمدت، ۴۱ 
درصد کاهش یافته اســت. وی افزود: در استان 
مرکزی این کاهــش به ۵۷ درصد رســیده که 
۱۶ درصد از میانگین کشــوری بیشــتر است 
 و شــهرهای اراک و ســاوه در وضعیت بحرانی 

قرار دارند.
معاون وزیر نیرو با تأکید بــر اهمیت پروژه های 
ملی برای مدیریت منابع آب، از اجرای ۷۰۰ طرح 
در سراسر کشور خبر داد. وی با اشاره به مشکلات 
مالی موجود، اظهار داشت: برخی از این طرح ها به  
کندی پیش می رود. بااین حال، طرح انتقال آب از 
سد کوچری به ساوه به عنوان یک پروژه اضطراری 

و اولویت دار در حال پیگیری است.

معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا با اشاره به پروژه 
انتقال آب از سد کوچری به ساوه گفت: این پروژه 
شامل ۱۳۱ کیلومتر مســیر انتقال است که ۳۰ 
کیلومتر پایانی آن از آوه تا ساوه در اولویت تکمیل 
قرار گرفته است. جوان بخت ابراز امیدواری کرد 
که اجرای این بخش در کوتاه ترین زمان ممکن به 

بهره برداری برسد.
وی گفت: سد الغدیر ساوه، با ظرفیت ذخیره ۲۷۷ 
میلیون مترمکعب، اکنون تنهــا ۱۸.۵ میلیون 
مترمکعب آب ذخیره دارد که تنها حدود ســه 
میلیون مترمکعب آن قابل بهره برداری اســت و 

باقی به عنوان حجم مرده محسوب می شود.
جوان بخت با بیان اینکه نیاز ســالانه آب شرب 
ساوه حدود ۲۵ میلیون مترمکعب است، اظهار 
داشت: در شــرایط عادی ۶۰ درصد آن از سد و 
۴۰ درصــد از چاه های عمیق تأمین می شــود؛ 
اما اکنون ســهم تأمین آب از سد به کمتر از ۴۰ 
درصد کاهش یافته و مابقی از منابع زیرزمینی 

تأمین می شود.
معاون وزیر نیرو با اشاره به وضعیت بحرانی منابع 
آبی در ۲۲ استان کشور، از کاهش شدید نزولات 
جوی خبر داد و تأکید کرد: عبور از وضعیت فعلی 
نیازمند همکاری مــردم در مدیریت مصرف و 

اقدامات مشترک بین دولت و جامعه است.

دبیر ســتاد علم و فناوری شورای عالی 
انقلاب فرهنگی بــر اهمیت همکاری و 
هماهنگی بین دســتگاه ها و نهادهای 
مختلف برای اجرای این سند تاکید کرد. 
به گزارش شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
نشست تخصصی »الزامات اجرایی سند 
ملی دانش بنیان امنیت غذایی« با حضور 
جمعی از مســئولان و کارشناسان در 
دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
برگزار شد. ایمان افتخاری، دبیر ستاد علم 
و فناوری شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
در این نشست تخصصی به بررسی ابعاد 
مختلف سند امنیت غذایی پرداخت. وی 
با تاکید بر اهمیت سند امنیت غذایی، آن 
را یک سند بزرگ، قوی، معتبر و جامع 

خواند و ده ویژگی مهم را برای آن برشمرد 
و گفت: این ســند ابعاد مختلف امنیت 
غذایی را در بر می گیرد و به طور کامل 
آن را تعریف کرده است. همچنین چهار 
رکن اصلی امنیت غذایی یعنی فراهمی، 
دسترسی، مصرف، سلامت و تاب آوری را 
پوشش می دهد. وی با تاکید بر مشارکت 
حداکثری بیان کرد: در نگارش این سند، 
تمامی ذی نفعان و ذی نقشان از جمله 
بخش های خصوصی و دولتی، دستگاه ها، 
مجلس، انجمن ها و دانشکده ها مشارکت 
داشــته اند. همچنین این سند اجماع 
نظر طیف های مختلف فکری در کشور 
 را در حــوزه امنیت غذایی بــه همراه 

داشته است.

معاون وزیر نیرو  گفت: تا پایان دولت چهاردهم احــداث ۳۰ هزار مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر در دستور کار قرار گرفته که از این میزان ۲۵ هزار مگاوات 
خورشیدی و ۵ هزار مگاوات بادی است. به گزارش ایلنا، محسن طرزطلب در 
نشست حاشیه ای چهاردهمین نمایشگاه بین المللی انرژی های تجدیدپذیر 
با بیان اینکه در نمایشگاه امسال ۱۱ موافقتنامه، قرارداد و تفاهمنامه به امضا 
رسید، اظهار داشت: تاکنون قرارداد ۶۰۰ مگاوات نیروگاه هر واحد  ۳ مگاواتی 

به امضا رسیده که تا پیک ۱۴۰۴ وارد مدار می شود.
وی افزود؛ علاوه بر این برنامه بهره وری ۱۰ هــزار کولر گازی به گرید A در 
دستور کار قرار دارد که از محل صرفه جویی اصل و فرع سرمایه را دریافت 
کنند. همچنین برای احداث ۳ هزار مگاوات با مپنا و ۲۸۰۰ مگاوات با وزارت 

دفاع به تفاهم رسیدیم.
معاون وزیر نیرو گفت؛ تا پایان دولت چهاردهم احــداث ۳۰ هزار مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر در دستور کار قرار گرفته که از این میزان ۲۵ هزار مگاوات 
خورشیدی و ۵ هزار مگاوات بادی است، در این راستا از ۴ ماه گذشته برنامه 
ریزی  و ریل گذاری لازم انجام شده، مجوزهای جدید اخذ شده و بنا داریم که 

۳ مصوبه جدید بگیریم.
وی در ادامه گفت؛ برای پیک برق ۱۴۰۴ برنامه ریزی هایی شده تا بتوانیم 
ساخت حدود ۵۰۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر را اجرایی کنیم و در این 
زمینه با تامین منابع دولتی و کمک بخش خصوصــی این اقدام را دنبال و 
اجرایی خواهیم کرد. طرزطلب تصریح کرد: برای پیک برق ۱۴۰۴ برنامه 
ریزی هایی شده تا بتوانیم حدود ۵۰۰۰ مگاوات را نصب و اجرایی کنیم و البته 
نگران هستیم که نتوانیم همه این ظرفیت تکمیل شود و در این زمینه با تامین 
منابع دولتی و کمک بخش خصوصی این اقدام را دنبال و اجرایی خواهیم 
کرد. وی با بیان اینکه برای ساخت ۵۰۰۰ مگاوات، ۱۴۰۰ نقطه شناسایی 
شده است، ادامه داد: این امکان که۵۰۰۰ مگاوات نیروگاه جدید نصب شود 
را فراهم کرده ایم و به بخش خصوصی نیز این مناطق و طرح ها معرفی شده 

است تا بتوانیم این میزان را محقق کنیم.
وی ابراز امیدواری کرد که  سرمایه گذاران برای رفع نیازهای خود به فروش 
برق در تابلوی برق سبز بورس انرژی ورود کرده و مقدمات کاهش ناترازی 
انرژی کشور را تامین و فراهم کنیم. رییس سازمان ساتبا خاطرنشان کرد: 
دولت برنامه ریزی هایی در این زمینه انجام داده است تا بتواند در کنار بخش 

خصوصی این مهم را طبق زمان بندی مورد نظر اجرایی کنیم.
معاون وزیر نیرو در ادامه گفت: در بحث تســهیلاتی که از محل اعتبارات 

اشتغالزایی در اختیار ساتبا قرار گرفته بود، ۵۰۰ نفر حایز شرایط شناخته 
شده اند تا این تسهیلات به آن ها پرداخت شود. وی ادامه داد: در این زمینه 
۲ همت برای ساتبا در نظر گرفته شــده در صورتی که به حدود ۲۰ همت 
برای تسهیلات اشتغال نیاز داریم تا بتوانیم پروژه های کمتر از ۱۰ مگاوات 

را اجرایی کنیم.
معاون وزیر نیرو گفت؛  اگر بتوانیم شاهد همکاری بانک ها در این حوزه باشیم 
قطعا علاوه بر اشتغال زایی شاهد تولید برق به کمک این بخش خواهیم بود. 
وی یادآور شد: امیدواریم با تلاش های انجام شده و مصوباتی که در حوزه های 
مختلف دریافت کرده ایم بتوانیم شاهد اجرای طرح های تجدید پذیر باشیم 

که نتیجه آن کاهش ناترازی انرژی برق در کشور خواهد بود.
وی با بیان اینکه اولویت نخست ساتبا برای تامین تجهیزات و اجرای پروژه 
های تجدیدپذیر، با بخش خصوصی اســت، گفت: تسهیل گری هایی در 
موضوع تخصیص زمین انجام شده اما مشکلاتی هم وجود دارد و بخش های 
مختلف باید در این زمینه همکاری بیشتری داشته باشند تا مشکلی در بحث 
تخصیص زمین به سرمایه گذاران برای احداث نیروگاه های تجدیدپذیر ایجاد 
نشود. وی با اشاره به اینکه اولویت نخست ساتبا برای تامین تجهیزات و اجرای 
پروژه های تجدیدپذیر، با بخش خصوصی است، اضافه کرد: دولت نمی تواند 
دست روی دست بگذارد و منتظر بماند تا شاید این کار اجرایی شود بنابراین 
به هر روشی پروژه های خود را برای کاهش ناترازی کشور اجرایی خواهد کرد.
محسن طرز طلب با تاکید بر اینکه باید در موضوع ارتقای بهره وری انرژی 
قدم برداریم و از وسایل پربازده استفاده کنیم، گفت: موضوع استفاده از پنل 
خورشیدی و باطری های خانگی باید در کشور فرهنگ سازی شود تا با تعدیل 
قیمت این تجهیزات شاهد روی آوردن مردم به استفاده از این امکانات برای 
افزایش بهره وری باشیم. وی افزود: اگر در موضوع کولرهای آبی و گازی از 
موتورهای به روز و پربازده استفاده کنیم قطعا شاهد افزایش بهره وری انرژی 
خواهیم بود و در این صورت چندان نیازی بــه اعمال محدودیت در حوزه 

مصرف نخواهد بود.
طرزطلب اضافه کرد: پیش بینی می کنیم بیش از ۱۰ هزار مگاوات در حوزه 
بهره وری در کشور صرفه جویی انرژی داشته باشیم. وی با اشاره به آخرین 
وضعیت احداث نیروگاه های بادی عنوان کرد: مجوز احداث ۲۵۰۰ مگاوات 
نیروگاه بادی صادرشده است و امیدواریم با جدیتی که در این زمینه داریم 

طرح های نیروگاه بادی به سرعت اجرایی شوند.
وی ادامه داد: تامین کنندگان داخلی اگر بتوانند نیاز ما را تامین کنند از آن 

ها حمایت خواهیم کرد و دولت نیز بحث منابع مالی این کار را حل خواهد 
کرد. در این زمینه ما نگران زمان بندی تحویل طرح ها هستیم زیرا باید این 
ظرفیت جدید تا پیش از پیک سال آینده وارد مدار شود و در غیر این صورت 

به سمت واردات خواهیم رفت.
معاون وزیر نیرو تاکید کرد: می توانیم بدون ایجاد خطوط انتقال و سرمایه 
گذاری در این بخش، حدود ۱۵ تا ۲۰ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاه بادی و 
خورشیدی ایجاد کنیم و تا این میزان تولید، محدودیتی برای بحث انتقال 

نداریم.
وی با اشــاره به اینکه در حوزه احداث نیــروگاه های بــادی بیش از ۷۱ 
هزارمگاوات و در حوزه نیروگاه های خورشیدی بیش از ۱۵۰ هزار مگاوات 
ظرفیت وجود دارد، افزود: تا میزان حدود ۱۵ تا ۲۰ هزار مگاوات تولید از سوی 
نیروگاه های خورشیدی و بادی به راحتی به شبکه متصل می شود و نیازی به 

سرمایه گذاری در حوزه انتقال نیست.
به گفته وی؛ سرمایه گذاران در حوزه ثبت سفارش، تخصیص اعتبارات، حوزه 
بانکی و... مشکلاتی دارند و ما به عنوان ساتبا در تلاش هستیم تا با برگزاری 
جلساتی با بانک ها و وزارت صمت تســهیلگری انجام دهیم تا مسیر برای 

اجرای طرح های تجدید پذیر هموار و شاهد اجرای طرح ها باشیم.
وی با اشاره به موضوع صادرات برق تولیدی تجدیدپذیرها اظهار داشت: هنوز 
به صورت جدی کسی درخواستی برای صادرات برق تجدید پذیر ارائه نکرده 
اســت اما این آمادگی وجود دارد تا در صورتی که بخش خصوصی بخواهد 
صادرات داشته باشد براساس قوانین، مجوز صادرات به بخش خصوصی داده 
شود. طرز طلب با بیان اینکه دولت عزم خود را جزم کرده است تا با توجه به 
بحث ناترازی انرژی، در حوزه تجدید پذیر سرمایه گذاری داشته باشد و به 
هر شکلی به این ناترازی ها را جبران کند، تصریح کرد:اولویت اول با سرمایه 
گذاری بخش خصوصی و ساخت داخل است اما اگر به هر دلیل این امکان 
شکل نگرفت دولت از راه های دیگر مشکل مردم را حل خواهد کرد و طرح 

های مورد نظر خود را اجرایی می کند.
وی با اشاره به مشوق های درنظر گرفته شده برای تسهیل گری حضور سرمایه 
گذاران در حوزه انرژی های تجدیدپذیر عنوان کرد: تسهیل گری ها انجام 
شده و همه مجوزات و زمین در اختیار بخش خصوصی قرار گرفته است تا 
به تولید برسد و برق تولیدی خود را در بورس انرژی به فروش برساند چرا که 
فعالیت تابلوی برق سبز، بهترین مشوق برای حضور سرمایه گذاران در حوزه 

تجدیدپذیر برای جبران ناترازی برق است.

بازار سرمایه فصل زمستان را 
بر مدار رشد و رونق آغاز کرده 
اســت به طوری که با گذر از 
نیمه دی ماه شاهد رشد بیش 
از ۱۱۱ هزار واحدی شاخص 
کل بورس هستیم و تحلیلگران امیدوارند با تعمیق بازار 
ارز تجاری، عرضه های اولیه و حذف رانت ارزی این رشد 
مستمر باشد. به گزارش ایرنا، شاخص کل بورس تهران 
در معاملات ۱۵ دی ماه رشــد ۶۱ هزار و ۷۲۹ واحدی 
را تجربه کرد و در ارتفاع ۲ میلیــون و ۸۴۹  هزار و ۹۴۰ 
واحدی قرار گرفت؛ برخی فعالان بازار سرمایه امیدوارند 
با تداوم این روند رشد، بورس بتواند تا پیش از پایان سال 
از مرز سه میلیون واحد عبور کند البته نباید تاثیرپذیری 
بازار سرمایه از تحولات سیاسی داخلی و بین المللی را 
نادیده گرفت چنانچه در نیمه نخست امسال نیز همین 

عوامل مانع از رشد بورس شده بود.
در هفته های اخیر عواملی چون فعالیت رســمی بازار 
تجاری ارز و حرکت شرکت های صادراتی به سمت این 
بازار و به دنبال آن بهبود قیمت ارز در درآمد شرکت ها 

بیشترین تاثیر را در بازار سرمایه داشته است و در کنار آن 
با گذر از شرایط التهاب های سیاسی منطقه ای، شاهد 

نوعی ثبات در بازار هستیم.
در این راستا محمدعلی احمدزاده اصل کارشناس بازار 
ســرمایه در گفت وگو با ایرنا به تحلیل شرایط حاکم بر 
بورس پرداخت و گفت: حذف تدریجــی ارز نیمایی و 
جایگزینی نرخ ارز توافقی نه تنها سبب از بین رفتن رانت 
ارزی می شود بلکه سبب بازگشت بهتر سرمایه به شرکت 

های صادراتی و صنایع بزرگ می شود.
وی از شرکت های پالایشی و پتروشیمی ها، شرکت های 
معدنی بویژه فولادی ها و صنایع مس به عنوان بزرگترین 
صادرکنندگان کشور یاد کرد که سهم عمده ای در تامین 

ارز حاصل از صادرات غیرنفتی کشور دارند.

بهبود نرخ ارز سبب سودآوری شرکت های 
صادرات محور می شود

احمدزاده اصل تاکید کرد: بــا ورود این صنایع به بازار 
ارز تجاری و تعیین نــرخ های ارز بر اســاس عرضه و 
تقاضا در هفته هــای آینده، این صنایــع می توانند به 
ســودآوری بهتری برســند و طرح های توســعه ای 
بیشتری نیز در کشور اجرایی کنند که به تولید و رشد 

اقتصادی کمک خواهد کرد. کارشــناس بازار سرمایه 
با بیان اینکــه این تحــولات ارزی نویدبخش روزهای 
خوب برای سودآوری شرکت های بزرگ بورسی است، 
اظهارداشت: شفاف سازی در معاملات ارز اثر ضدتورمی 
نیز در کشــور به دنبال خواهد داشت زیرا منابع حاصل 
از صادرات را به ســمت صنعت و تولید هدایت خواهد 
 کرد و ترازنامه شــرکت ها و ســودآوری آنها را بهبود

خواهد بخشید.
وی با بیان اینکه سودآوری بیشتر شرکت های صادرات 
محور سبب می شود تا سرمایه ها نیز در بازار سرمایه به 
سمت آنها هدایت شود، افزود: با تامین مالی و تقویت توان 
مالی شرکت ها دیگر این شرکت ها نیازی به تامین مالی با 

نرخ های کذایی نخواهند داشت.
احمدزاده اصل، ایجاد بازار ارز تجاری را یک نقطه امید 
برای شــرکت های صادرات محور بورسی دانست و به 
مردم توصیه کرد: نگران رخ دادهای ارزی نباشند زیرا با 
از بین رفتن رانت ارزی، در آینده شاهد ایجاد تعادل در 
قیمت ها به نفع مردم، اقتصاد و بازار سرمایه خواهیم بود.

این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به اینکه بورس در 
زمستان چه شرایطی را تجربه خواهد کرد، اظهار داشت: 
در شــرایطی که بازارهای موازی بورس با رکود همراه 

هســتند و تحرکات بازار ارز در راستای رونق بخشیدن 
به بازار سرمایه است، به نظر می رسد که بورس در فصل 

پایانی سال شرایط خوبی را تجربه کند.
وی اظهار داشــت: با توجه به عقب ماندگی بورس در 
چهار سال گذشته نســبت به بازارهای رسمی کشور 
داشت، به نظر می رسد شرایط رونق بورس از نظر ارزشی 
و جریان های نقدی برای رشــد و رونق مستعد است. 
احمدزاده اصل ادامه داد: از آنجا که بازار سرمایه در پاییز 
شرایط مطلوبی داشت، از ابتدای زمستان نیز آغاز خوبی 
ثبت کرده است و پیش بینی می شود بازار بورس بازار 
پیش رو خواهد بود و بخشــی از نقدینگی به سراغ این 

بازار خواهد آمد.
وی اضافه کرد: البته این موضوع با فرض ثابت بودن سایر 
شرایط خواهد بود اگر در واقع شرایط عادی و تحولات 
خارج از توان پیش بینی کارشناســان و تحلیل گران 
رخ بدهد قابل پیش بینی نیست و به نظر من با توجه به 
شرایط اقتصادی می توان روی رونق بورس حساب کرد.

کارشناس بازار سرمایه درباره عملکرد بورس در ۹ ماهه 
گذشته گفت: بازار ســرمایه در فصل بهار و تابستان به 
ســوی ناامیدی حرکت کرد اما در پاییز با اجرای رویه 
های اصلاحی در ساختار اقتصاد، تولید و صنعت شرایط 

امیدوار کننده شد و شاهد رونق نسبی در بازار بودیم.
احمدزاده اصل با بیان اینکه در بازارهای موازی بورس 
تحرکاتی علیه برچیده شدن رانت از ارز صورت می گیرد 
زیرا منافع عده ای به خطر افتاده است، اظهار داشت: مردم 
بدانند که حذف رانت ســبب بهبود وضعیت اقتصادی 
شود. وی وفاق و همدلی را یکی از موضوعات مهم در بازار 
سرمایه دانست و گفت: تا پایان این ماه می توانیم روی 
بازار سرمایه حساب کنیم و برای زمستان امیدواریم این 

شرایط ادامه پیدا کند
کارشناس بازار سرمایه با اشاره به سیاست سازمان بورس 
برای اینکه تا پایان سال هر هفته یک عرضه اولیه انجام 
شود، گفت: با ورود شــرکت های جدید، بازار سرمایه 
بزرگتر می شود و منابع جدید به آن تزریق خواهد شد و 

بنابراین رونق و توسعه بازار را مضاعف می کند.
احمدزاده اصل این رویه را امیدبخش روزهای خوبی برای 
بازار سرمایه عنوان کرد و افزود:  بازار سرمایه شفافیت را 
می پذیرد و از رانت به عنــوان قاتل جذب نقدینگی به 
سمت بازار سرمایه دوری می کند. وی خاطر نشان کرد: 
هر هفته عرضه اولیه منجر به تامین مالی برای مجموعه ها 
و مجموعه های بالادستی می شود تا بتوانند پروژه های 
خود را اجرا کنند و سودآوری بیشتری داشته باشند که 

این امر می تواند به روند رونق این بازار کمک کند.
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عرضه اولیه منجر به شفافیت بازار می شود

پیش بینی رونق بورس در فصل زمستان
علت اصلی تاخیر در پرداخت مطالبات سویاکاران 

شوک بازار توافقی ارز به قیمت مواد غذایی 

اجرای ۷۰۰ پروژه مدیریت منابع آب در کشور

هماهنگی بین دستگاهی لازمه اجرایی شدن سند امنیت غذایی

تا پایان دولت اجرایی می شود؛ احداث ۳۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمی 

برابر راي شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۹۰۷۸۰۱۷۱۳۶ هیات دوم  تصرفات مالکانه بلامعارض 
آقاي  علي رضا سجادي به شناسنامه شماره ۱۷ کدملي ۶۰۷۹۹۴۷۴۵۵ صادره  ماهان 
فرزند نعمت الله در ششدانگ یکباب خانه مشتمل بر طبقات فوقاني  به مساحت ۸۰.۵۰ 
مترمربع پلاک شماره  ۶۳۴ فرعي از ۲۹۷۷ اصلي واقع در  بخش۳ حوزه ثبت ملک منطقه 
دو کرمان آدرس کرمان خیابان ابوذر شمالي کوچه ۵۲ چهارکوچه سمت چپ منزل دوم  
خریداري از مالک رسمي شرکت ماربکس محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت 

انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۱۰/۰۲  تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۷/۱۰

محمود مهدی زاده
رئيس ثبت اسناد و املاک منطقه دو کرمان

شناسه اگهی ۱۸۴۸۶۴۴ 
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فناوری و 
اطلاعات

ارزش معاملات تجارت الکترونیکی به ۳۴۶۷ همت رسید
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی گفت: گزارش ۹ ماهــه تجارت الکترونیک 
کشور نشان دهنده رشــد ۶۳ درصدی ارزش معاملات در هم ســنجی با پارسال و 
رسیدن به رقم سه هزار و ۴۶۷ همت است. امین کلاهدوزان در تشریح گزارش ۹ ماهه 
تجارت الکترونیکی کشور، بر نقش تسهیل قوانین در رشد این حوزه تاکید کرد. وی 
از رشــد ۷۱.۳ درصدی صدور گواهی امضای الکترونیکی و رسیدن به بیش از چهار 
میلیون و ۶۰۴ هزار گواهی خبر داد و این دستاورد را »گامی بلند در تسهیل تجارت 

الکترونیکی« توصیف کرد.
کلاهدوزان با بیان اینکه مرکز توسعه تجارت الکترونیکی با همه توان در راستای پرهیز از 
بلاتکلیفی در تدوین قوانین و حمایت از کســب وکارها تلاش می کند، افزود: آمارها نشان 
می دهد که این تلاش ها نتیجه بخش بوده و رشــد ۶۳ درصــدی ارزش معاملات تجارت 
الکترونیکی و رسیدن به رقم ســه هزار و ۴۶۷ )هزار میلیارد تومان)همت( حاکی از همین 
موضوع است. وی همچنین به رشد ۱۹.۸ درصدی تعداد کل معاملات و رسیدن به سه هزار 
و ۳۹۵ میلیارد فقره و رشد ۳.۷ درصدی تعداد اینمادهای صادر شده و رسیدن به بیش از ۷۶ 
هزار عدد اشاره کرد. رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی در پایان، پذیرش پنج شرکت 
در سندباکس مرکز و ســاماندهی موضوع طلا در کمیته اقدام مشترک را از دیگر اقدامات 

مهم مرکز در این بازه زمانی برشمرد.

۵۳ درصد احکام برنامه هفتم به فناوری اطلاعات گره خورده است
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت:نقش جدی حوزه فناوری و نوآوری در برنامه هفتم 
توسعه پیشرفت به وضوح مشهود است؛ به طوری که افزون بر ۵۳ درصد احکام های این 

برنامه به طور مستقیم یا غیرمستقیم به حوزه فناوری و زیرساخت مرتبط است.
به گزارش ایرنا، سید ستار هاشمی در نشست شورای اداری استان کهگیلویه و بویراحمد، 
به ویژگی های مدیریتی استاندار استان اشاره کرد و گفت: یکی از ویژگی های مهم استاندار 
کهگیلویه و بویراحمد، نکته سنجی و دقت نظر او است؛ به طوری که در این سفر، هر آنچه 

مطرح شد، به طور خلاصه در وزارت ارتباطات ثبت گردید و این امر شایسته تقدیر است.
وی در ادامه افزود: با توجه به جامعیت و دقت فرمایشــات استاندار، نمی خواهم 
مجدد مسائل مطرح شــده را تکرار کنم، اما تمایل دارم برخی نکات را از زاویه ای 
دیگر خدمت شــما ارائه دهم. یکی از محورهای مورد توجه در دولت چهاردهم، 
تمرکز بر برنامه هفتم پیشــرفت به عنوان یک میثاق ملی برای همه ماست. وزیر 
ارتباطات ادامه داد: نقش جدی حوزه فناوری و نــوآوری در این برنامه به وضوح 
مشهود است؛ به طوری که بالغ بر ۵۳ درصد احکامات برنامه هفتم به طور مستقیم 
یا غیرمستقیم به حوزه فناوری و زیرســاخت مرتبط می باشد. بنابراین، در زمینه 
ارتباطات، مسئولیت ها فراتر از مســائل صرف ارتباطی است؛ زیرا زندگی در هیچ 
حوزه ای بدون ارتباطات میسر نیست. هاشمی همچنین گفت: آیا می توان در مورد 
فضای اقتصادی کشور صحبت کرد و بر ظرفیت های بی بدیل فناوری تأکید نکرد؟ 
آیا می توان به بحث گردشگری و بوم گردی اشاره کرد و زیرساختها را نادیده گرفت؟ 
در دیالوگ ها و ملاقات های اخیر با مردم در مسجد صاحب الزمان، نارضایتی هایی 
به گوش می رسید که قطع برق به قطع ارتباطات منجر می شود. این موضوع اگرچه 
در نگاه اول اهمیت چندانی ندارد، اما قطع ارتباطات به معنای عدم امکان پرداخت 

و عدم جریان کسب وکار است.
وی تأکید کرد: توجه به حوزه ارتباطات و تمرکز بر آن، از ارکان مهم و پیشران های توسعه در 
جوامع مختلف به شمار می آید. مطالعات بین المللی نیز این نکته را به روشنی تأیید می کند. 
امیدوارم که بتوانیم در خدمت شما عزیزان، به توسعه و ارتقاء استان در تراز برترین های 

کشور کمک کنیم. شناختی که از ظرفیت های استان دارم، این انتظار را قوت می بخشد.
وزیر ارتباطات با تأکید بر لزوم توجه به بحث اشتغال و اقتصاد در برنامه هفتم گفت: 
این دو موضوع لازم و ملزوم یکدیگر هســتند. اگر اقتصاد در مسیر رشد قرار گیرد، 
به طور طبیعی اشتغال نیز افزایش خواهد یافت. بر اساس تکلیف برنامه هفتم، سهم 
اقتصاد دیجیتال باید به ۱۰ درصد از کل تولید ناخالص داخلی برسد و این هدف، نیاز 
به سیاستگذاری و اقداماتی زیرساختی دارد. هاشمی اضافه کرد: در جلسات اخیر در 
شهرستان بویراحمد و گچساران، تلاش های جوانان استان را مشاهده کردم. همکاران 
ما که در حوزه های مختلف زیرساختی و ارتباطی فعالیت دارند، از ظرفیت های بی نظیر 
استان شگفت زده شدند و بر همین اساس، اراده دارند تا به این استان کمک کنند. وی 
با اشاره به نیاز به آموزش و ارتقای سطح شرکت های استانی، گفت: بنده به همکاران در 
همراه اول ماموریت داده ام تا بهترین افراد کشور را به استان بفرستند و جوانان را آموزش 
دهند، تا این شرکت ها در سطح ملی مطرح شوند و به ترجمان اهداف اقتصاد دیجیتال 

و برنامه هفتم پیشرفت تبدیل شوند.
هاشمی همچنین به توسعه زیرساخت های ثابت اشاره کرد و گفت: آمارها نشان می دهد 
که در زمینه شبکه پهن باند سیار، اقدامات خوبی در استان انجام شده است؛ اما در برخی 
روستاها و راه های استان همچنان مشکلاتی داریم. در این راستا، طی سفر جاری، با همکاران 
تماس های میدانی برقرار کردیم تا کیفیت ارتباطات را بررسی کنیم. تعهد ما این است که 
کیفیت ارتباطات را به حدی برسانیم که رضایت مردم حاصل شود. وی در ادامه وضعیت 
زیرســاخت ها را مورد توجه قرار داد و گفت: ما در وزارت ارتباطات بیش از ۱۲۷ میلیارد 
تومان در استان سرمایه گذاری کرده ایم و این تنها آغاز کار است. همچنین ما به ازای این 
سرمایه گذاری ها، ۲۸ روستا را به شبکه ملی اطلاعات متصل کردیم و برنامه داریم تا ۷۷ 
روستای دیگر را نیز به بهبود خدمات ارتباطی فاقد ارتباط یا با کیفیت نامناسب ارتقا دهیم. 
وزیر ارتباطات در پایان تصریح کرد: ظرفیت هایی در وزارت ارتباطات وجود دارد که حتی 
برخی افراد ممکن است از آنها بی اطلاع باشند. مجموعه های اپراتوری مانند همراه اول، 
ایرانسل و شرکت مخابرات ایران جزئی از این ظرفیت ها هستند؛ اما وظایف وزارت ارتباطات 
بسیار فراتر از این موارد است و ما در تلاش هســتیم تا به مقابله با مشکلات و چالش ها 

بپردازیم و خدمت رسانی بیشتری را به عموم مردم ارائه دهیم.

تسهیلات قرض الحسنه برای دانش بنیان های کمتر برخوردار
رییس صندوق نوآوری گفت: امکان بهره مندی شرکت های دانش بنیان ۱۰ استان  کمتر 
برخوردار از تسهیلات قرض الحسنه بانکی تا سقف ۳ میلیارد تومان تنها با ارائه چک و سفته 

شرکت فراهم شده است.
به گزارش مهر به نقل از صندوق نوآوری و شکوفایی، دکتر محمدصادق خیاطیان، با اشاره 
به رسالت اصلی این صندوق در تأمین مالی شرکت های دانش بنیان سراسر کشور تأکید 
کرد: همواره تلاش کرده ایم به روش های مختلف، زمینه بهره مندی تمامی شرکت های 
دانش بنیان از خدمات متنوع صندوق را فراهم کنیم و این خدمات تنها متمرکز در تهران 
یا شهرهای بزرگ نباشد و به نوعی، عدالت در بهره مندی از این خدمات را در همه نقاط 

کشور برقرار کنیم.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی افزود: در حال حاضر ضریب نفوذ صندوق در کل کشور 
۶۴.۲ درصد است و آمارها نشان می دهند که حدود ۷۰ درصد شرکت های دانش بنیان در 

سراسر کشور حداقل از یک خدمت صندوق بهره مند شده اند.
وی تصریح کرد: در راســتای تحقق عدالت اجتماعی و افزایش ضریب نفوذ صندوق در 
اســتان های کمتر برخوردار، در قالب برنامه ۱۰۰۰ فناور )تبدیل ۱۰۰۰ شرکت نوپا به 
فناور( که درحال اجراست، شــرایط ویژه ای را برای شرکت های دانش بنیان مستقر در 
اســتان های ایلام، آذربایجان غربی، بوشــهر، چهارمحال و بختیاری، خراسان شمالی، 
 خراسان جنوبی، سیســتان و بلوچستان، کردســتان، کهگیلویه و بویر احمد، لرستان

 در نظر گرفته ایم.
خیاطیان خاطرنشان کرد: براین اساس، این شرکت ها می توانند متناسب با افزایش فروش 
و افزایش اشتغال، تسهیلات قرض الحسنه تا سقف ۳ میلیارد تومان با دوره بازپرداخت ۴۸ 
ماهه را تنها با ارائه چک و سفته شرکت و با ضمانت صندوق نوآوری و شکوفایی، از بانک های 

عامل دریافت کنند.

اخبار

رئیس مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی گفــت: هدف از 
هم اندیشــی با فعالان حوزه 
هوش مصنوعی کشور، رسیدن 
به یک چارچــوب اقدام برای 
ارتقای بهره برداری از این فناوری در مسیر ارائه خدمات 
مطلوب به مردم در زیست بوم تجارت الکترونیکی است.

به گزارش مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی )مرکز 
تتا(؛ سومین جلســه تخصصی اندیشکده توسعه هوش 
مصنوعی در تجــارت و بازرگانی مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی با موضوع بررســی چالش پیوســته جهان 
با داده و بحــث تعلق حاکمیت و همچنین اســتفاده از 
داده های موجود با استفاده از هوش مصنوعی با حضور 
بخش دولتی، بخش خصوصی، تشکل ها و صاحب نظران 
این حوزه برگزار شــد. امین کلاهــدوزان رئیس مرکز 
توســعه تجارت الکترونیکی در این جلســه گفت: در 
کنار جلســات هفتگی برای تبادل نظرات و رســیدن 
به جمع بندی، وبینارهایی نیز با موضوعات آشــنایی و 
اســتفاده از هوش مصنوعی در کســب وکار، حرکت از 
هوش مصنوعی چرایی و چگونگی آن، هوش مصنوعی 
 مســائل ســازمانی و تدابیر انســانی و غیره نیز برگزار 

شده  است.
احســان عزیزی بنیان گذار یک پلت فرم در حوزه هوش 
مصنوعی در این نشست به اهمیت داده در جهان امروز و 
حساسیت داده های خصوصی پرداخت و گفت: مالکیت 
داده در کنار مالکیت فکری آن یک چالش جهانی است 
و با توجه  به حساسیت زیادی که در مورد داده ها وجود 

دارد باید آنها را مورد بررسی قرارداد.
وی افزود: قانون گــذار باید در حــوزه داده و اطلاعات 
خصوصی افراد محدودیت ســازی کنــد و یکی دیگر از 
موارد مورد بررسی حریم خصوصی و امنیت است و اگر 
می خواهیم در بحث داده ها از هوش مصنوعی استفاده 
کنیم باید به ایرانی یا خارجی بودن زیر ساخت های هوش 

مصنوعی مورداستفاده توجه کرد.
عزیزی از نگاه بخش خصوصی در این نشســت، گفت: 
یکی از موضوعات مورد بحث در حوزه هوش مصنوعی، 

نبود زیر ســاخت لازم و استاندارد اســت. وی در ادامه، 
تشریح کرد: برای کسب وکار، ساخت مدل جدید صرفه 
اقتصادی ندارد و می توانند پروژه های متن باز دیگری را 
با هزینه خیلی کمتر ارائه کنند و مسئله دیگر مربوط به 

محدودیت های زمانی است.
کلانتر هرمزی معاون فناوری اطلاعات و ارتباطات مرکز 
همکاری های تحول و پیشــرفت ریاست جمهوری، به 
اهمیت مسیری که برای تجارت الکترونیکی مدنظر است 
اشــاره کرد و ادامه داد: ما در این جلسه در مورد هوش 
مصنوعی صحبت نمی کنیم. درواقع صحبت ما در مورد 
توسعه کاربردهای هوش مصنوعی در تجارت الکترونیکی 

کشور است.
وی تصریح کرد: در ابتدا باید دید می خواهیم در تجارت 
الکترونیکی چه مســیری را طی کنیم تا بعــد از آن به 
دنبال قابلیت مورداســتفاده در هوش مصنوعی باشیم. 
هرمزی با اشــاره به مدیریت داده، گفــت: با وجودی که 
داده یکی از چالش هــای جدی برای هــوش مصنوعی 
است، اما به نظر چالش امروز ما بیشتر مربوط به مسیرمان 
در تجارت الکترونیکی اســت. علیرضا جاویدعربشاهی، 
مدیرکل دفتر برنامه ریزی، پایــش و مطالعات راهبردی 
مرکز توســعه تجارت الکترونیکی با تأکیــد بر اهمیت 
حفظ داده هــای خصوصی گفت: می تــوان از داده برای 
توسعه کسب وکار اســتفاده و داده را پردازش کرد، اما در 
 خصوص خریدوفروش آن معتقدم باید بررســی شده و 

مورد نظارت قرار بگیرد.
نعیمی نماینده ستاد هوش  مصنوعی و رباتیک معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری نیز در این نشست به 
مالکیت داده پرداخت و گفت: در خصوص مالکیت داده، 
ارگانی که باید مالکیت را بررسی و مرزبندی ایجاد کنند 
قطعاً پدافند غیرعامل و افتا اســت، همچنین لازم است 
سیاســت های دو ســازمان برای تصمیم گیری در این 

موضوع را مدنظر داشت.
فرید شهابی، معاون تجاری یکی از تاکسی های اینترنتی، 
به استفاده از داده های عمومی در ارائه خدمات اشاره کرد 
و گفت: در بحث داده بسیاری از خدمات عمومی در کشور 
تا زمانی که داده های مورداستفاده شخصی نیست نباید با 

حساسیت پیگیری شوند.
وی افزود: می توان با اســتفاده از دیتاهای غیرشخصی 
بسیاری از خدمات عمومی را در زمینه ترافیک، مسائل 

تأمین اجتماعی، یا شناسایی افرادی که ممکن است به 
لحاظ سلامتی در خطر باشند با کیفیت بهتری در اختیار 
جامعه قرارداد. محمدهادی زاهدی رئیس انجمن ملی 
هوش مصنوعی ایران، گفت: GDPR اروپا مالکیت داده 
را مشخص کرده است و لازم است اداراتی دراین خصوص 
ایجاد شــده و حق اصلاح یا پاک کــردن اطلاعات برای 

کاربران ایجاد کنند.
وی افزود: اگر قرار بر این اســت که از داده ها به شــکل 
عمومی استفاده شود، لازم است قانون گذاری و اولویت ها 
مشــخص شــود. زاهدی تصریح کرد: من فکر می کنم 
اولویت در این مسئله استانداردســازی داده ها و نحوه 
انتقال آنها است که به شکل مستقیم اتفاق افتد یا باید 

یک نحوه مشخص انتقال داده مهیا شود.
سیدهادی صادقی مدیر گروه آموزش و هوش مصنوعی 
سازمان سمت با اشاره به این مسئله که امروزه از مدیریت 
داده به داده محوری در حال حرکت هستیم، اما در ایران 
هنوز در جنس داده گیر کرده ایم، افزود: استرالیا کشوری 
است که بیشترین استانداردسازی داده را برای اروپا به 
وجود آورده  است و شیوه کاری آنها تقسیم بندی داده و 
برنامه ریزی بر اساس مشاغل موجود در ۲۰ سال آینده 

است.
وی افــزود: در حوزه هــوش مصنوعی نیز بســیاری از 
کشور در ابتدای ورود آن چندین ماه صبر کرده و بعد از 
قانون گذاری از آن استفاده کرده اند، درحالی که در ایران 

بعد از شروع استفاده از یک برنامه یا قابلیت، قانون گذاری 
انجام می شود.

رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی، بــا تأکید بر 
اینکه آنچه در مورد تکنولوژی جدید دیده می شود ابعاد 
غیرشفاف و نامشخص آن است، گفت: وجود این جلسات 
تلاشــی برای نزدیکی دیدگاه های متفاوت اســت و ما 
می خواهیم نسبت به چالش های آینده هوش مصنوعی 
پیش دستانه عمل کرده و حداقل در حوزه راهبردهای 

کلی، صورت مسئله شفافی داشته باشیم.
کلاهدوزان افزود: حال این مســئله مطرح می شود که 
حتی اگر هیچ راه حلی وجود نداشته باشد، باید فهمید 
در حوزه تجارت الکترونیکی چه اتفاقات و چالش هایی 
ممکن است اتفاق افتد؛ بنابراین پیش بینی و هدف اصلی 
از تشکیل این نوع از جلســات، تدوین لیستی از مسائل 
و مشــکلات احتمالی، همچنین هم فکری در خصوص 

آن است.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی در پایان اظهار 
داشت: به همین دلیل از همکاران بخش دولتی، بخش 
خصوصی، تشــکل ها و متخصصین ایــن حوزه دعوت 
کردیم موضوعاتی که فکر می کنند مطرح اســت را در 
جلسه بازگو کرده تا بتوانیم به تصویری بزرگ از مشکلات 
دســت پیدا کنیم و فکر می کنیم با پیش بینی چالش ها 
مسیر نیز برای به وجودآمدن توسعه باز خواهد شد و در 

نتیجه بهتر است پیش دستانه با آن روبرو شد.

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی تاکید کرد:

بهره برداری از هوش مصنوعی در زیست بوم تجارت الکترونیکی
News kasbokar@gmail.com

توافق اخیر معاونت علمی ریاست جمهوری و بانک مرکزی 
برای ایجاد بســترهای نظارتی و حمایتی جدید، امنیت و 
شفافیت در مدیریت کارگزاران رمزپول و پرداخت  یاری  ها، 
امیدواری ها برای ساماندهی و بهبود شرایط در حوزه رمزارز و 

صرافی های رمزارزی را قوت بخشیده است.
به گزارش ایرنا، زمانی که پای فناوری به زیست روزانه مردم باز 
شد و بخش اعظمی از دنیای افراد با آن گره خورد، چالش های 
متعدد نیز پدید آمد. این گزاره نه در کشور ما بلکه در تمام 
دنیا به همین صورت است. موضوعات لبه فناوری، به قدری 
به سرعت در حال پیشــرفت و توسعه هستند که لحظه ای 
غفلت از آن ممکن اســت برای سال ها عقب ماندگی در این 

حوزه را رقم بزند.
در این میان سرمایه گذاری بدون وجود ناظر و سیاستگذار، 
ریســک های متعددی را رقم می زند که این ریســک ها در 
حوزه های مالی عجین شده با فناوری و تکنولوژی، چندین 
برابر می شود زیرا از دست رفتن دارایی می تواند زندگی مردم 

را به شدت تحت تاثیر قرار دهد.

حکمرانی در فضای مجازی نیاز به سیاستگذاری 
دارد

در حوزه سیاستگذاری بر مسائلی که پایه و اساس آن فناوری 
است، عموما کشور ما کمی کُند، با ملاحظه و محتاط عمل 
می کند. همین مسئله باعث می شــود چالش های معمول 
به معضل تبدیل شده و دیرتر حل شوند. از طرفی در برخی 
اوقات محدودیت و ممنوعیت گام نخستی است که در حوزه 

سیاستگذاری برداشته می شود.
هرچند نباید انکار کرد که حکمرانی در فضای مجازی نیاز 
به سیاســتگذاری و قانونمندی دارد. تجربه نشان داده عدم 
ساماندهی و کافی نبودن اطلاعات روز باعث می شود کاربرانی 
که درگیر یک فناوری هستند سرمایه خود را از دست بدهند، 
درگیر کلاهبرداری شوند یا عواقب بدتری در انتظارشان باشد.
یکی از موضوعات مهمی که این روزها در حوزه فناوری های 
مالی و پولی )فین تک( رخ داده، مربوط به موضوع صرافی ها 
و کسب وکارهای رمزارزی است. صرافی های رمز ارزی پل 
ارتباطی بین دنیای ارزهای دیجیتال هستند که نقش بسیار 
مهمی در این بازار ایفا می کنند. بــا این حال، مانند هر بازار 
دیگری، این صرافی ها نیز مستعد انواع تخلفات و ریسک ها 

هستند.

علاقه مردم کشور به حضور در بازارهای مالی 
جدید

سال ۲۰۰۹ میلادی نخستین خرید با بیت کوین ثبت و ارز 
دیجیتال به چرخه مالی دنیا وارد شد. پس از آن نسل های 

جدید ارزهای دیجیتال وارد دنیا شد و گسترش پیدا کرد.
از آنجا که علاقه مردم ایران به فناوری و تکنولوژی، همیشه از 
سیاستگذاری در این حوزه پیشی گرفته است، پس از مدت 
کوتاهی از آغاز فعالیت ارزهای دیجیتال، پای آن به زندگی 
مردم ایران نیز باز شد و اکنون ارز دیجیتال به یکی از موارد 
سرمایه گذاری در میان بخشی از مردم که در این حوزه تبحر 

دارند، تبدیل شد و حتی طبق آمار غیر رسمی بازار رمزارزها 
در کشور اکنون ۱۵ میلیون کاربر دارد.

پس از مدتی که فعالیت مردم در حوزه رمزارزها جدی شد، به 
دلیل همزمانی آن با شدت گرفتن تحریم ها علیه کشورمان، 
صرافی های رمزارزی ایرانی شروع به کار کردند تا بخشی از 
مبادلات مردم با سایر کشورها از این کانال انجام شود اما از 
آنجا که رمزارز در ایران ممنوع شــده بود، سوءاستفاده ها و 
کلاهبرداری ها از این موضوع نیز شکل گرفت به طوری که 
شاهد شکل گیری پرونده های کثیرالشــاکی رمز ارزی در 

محاکم قضایی هستیم.
به موازات بــروز این تحولات و اتفاقات، بحث ســاماندهی 
صرافی های رمزارزی در کشور نیز قوت گرفت و اگرچه در این 
سال ها مسیر زیادی را طی کرده اما هنوز وضعیت نامشخص 
است و هر بار اتفاق و خبری در این حوزه رسانه ای می شود 

و باز همچنان حاشیه ها و ساماندهی نشدن ها پابرجاست.
تازه ترین اتفاقی که در این حــوزه رخ داده مربوط به اوایل 
دی ماه و تصویب جزئیات ســند ســاماندهی رمزارزها در 
کمیســیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشــور 
بود و البته پیــش از آن بانک مرکزی در ۱۷ آذرماه ســند 
»چارچوب سیاست گذاری و تنظیم گری  بانک مرکزی در 

حوزه رمزپول ها« را منتشر کرده بود.

مسدودسازی درگاه پرداخت صرافی ها
اما در کنار قدمی که برای ســاماندهی برداشته شد، بانک 
مرکزی ششم دی ماه برای دومین بار در ماههای اخیر درگاه 
پرداخت صرافی های رمزارز ایرانی را مسدود کرد؛ دلیل این 
امر چالش ها و مخاطراتی اعلام شد که برای سرمایه گذاران 

در این حوزه وجود دارد.
یکی از مهم ترین ریســک های که در این حوزه به آن اشاره 
می شود، ضعف در زیرساخت های امنیتی صرافی ها است. 
برخی از آن ها محدودیت های فنی و منابع، ســطح امنیتی 
پایین تری نســبت به نمونه های بین المللی دارند و از طرف 
دیگر برخلاف بانک ها یا کارگزاری های بورس خود را ملزم به 
دریافت تاییدیه های امنیتی برای ارائه این خدمات نمی دانند.

همچنین با توجه به حملات ســایبری که گاهی به شکل 
گسترده اتفاق می افتد، مشخص نیست این صرافی ها بتوانند 
در مواقع ضروری چطور عمل کنند تا دارایی کاربران شان از 

دست نرود.
عدم شــفافیت در عملکرد مالی برخی از صرافی ها چالش 
دیگری است که این عرصه با آن روبروست؛ صورت های مالی  
این صرافی ها نه تنها شفاف نیست بلکه اطلاعات کافی نیز 
درباره وضعیت نقدینگی و دارایی های تحت مدیریت خود در 

اختیار کاربران قرار نمی دهند.
در مواردی مشاهده شده که برخی صرافی ها به دلیل کمبود 
نقدینگی یا مدیریت نادرست، دارایی های کاربران را بدون 
اجازه به فروش می رســانند یا از آن ها برای تامین نقدینگی 
خود یا سرمایه گذاری در بازارهای دیگر مانند املاک یا طلا 

صرف می کنند.
در واقع کاربر موجودی را در پروفایل خود می بیند که وجود 

خارجی ندارد و به همین دلیل است که وقتی کاربر بخواهد 
موجودی رمزارزی خود را به کیف دیگری منتقل کند با انواع 

پیام خطا و بهانه از سوی صرافی مواجه می شود.
نبود نظــارت بر ایــن فراینــد باعــث خالی فروشــی و 
کلاهبرداری های پانزی )پروژه های پانزی به طرح هایی گفته 
می شود که در آن یک فرد یا گروه با وعده پرداخت سودهای 
بالا و بدون ریسک، از سرمایه گذاران پول دریافت می کنند( 

می شود.

کلاهبرداری، هک شدن، دستکاری بازار، عدم 
رعایت قوانین ضد پولشویی

چالش دیگری که در این عرصه در شرایط فعلی وجود دارد، 
امنیت دارایی های مردم است. نبود ســاماندهی در حوزه 
صرافی های رمزارزی باعث می شــود کلیدهای خصوصی و 
امنیت دارایی ها به جای اینکه در نظارت یک نهاد رسمی باشد، 
در دست اشخاص قرار بگیرد و با یک سهل انگاری یا خروج از 

کشور، تمام دارایی مردم به تاراج برود.
برای رفع این چالش ها، صرافی ها باید ملزم به ارائه گزارش های 
مالی شفاف و پاســخگویی به نهادهای نظارتی باشند. این 
کار می تواند بسیاری از مشــکلات، از جمله خالی فروشی و 
سوءمدیریت مالی را کاهش دهد. کاربران نیز باید دارایی های 
بلندمدت خود را در کیف پول های شخصی نگهداری کرده و 

تنها برای معاملات از صرافی ها استفاده کنند.
کلاهبرداری، هک شدن، دستکاری بازار، عدم رعایت قوانین 
ضد پولشویی، قوانین مالیاتی، قوانین ثبت نام و احراز هویت، 
اطلاعات، اطلاعات نادرست و گمراه کننده، عدم شفافیت در 
کارمزدها، عدم ارائه خدمات پس از فروش مناسب از دیگر 

چالش های صنعت کریپتو بدون نظارت است.
علاوه بر چالش ها، سرمایه گذاری بدون ناظر مورد اعتماد در 
صرافی های رمزارزی، ریسک های سرمایه گذاری زیادی دارد 
که از میان آن ها می توان به نوسانات شدید قیمت، عدم نظارت 
کافی، ریسک های عملیاتی، درگاه های غیرشفاف پرداخت 

ریالی صرافی های ارز دیجیتال اشاره کرد.

تمایل فعالان فین تک بــرای همکاری با بانک 
مرکزی

محمدمهدی فاطمیان رئیس هیات مدیره انجمن فین تک بر 
این باور است که فعالان حوزه صرافی های دیجیتال و فضای 
کریپتو می توانند در یک فضای تعاملی با بانک مرکزی کار 
را به پیش ببرند و نباید به شیوه مسدودسازی جلوی کسب 

و کارها را گرفت.
وی با بیــان اینکه مفاهمه و تعامل بانــک مرکزی با بخش 
خصوصی می تواند به راه حل های سازنده منجر شود، گفت: 
تصور انجمن و کســب وکارهای رمزارز این بود که در همان 
مسدودسازی که آبان ماه انجام و بعد رفع  شد، بانک مرکزی 
متوجه مشکلاتی که این کار ایجاد می کند، شده است؛ اما 
اتفاق ششم دی ماه نشان داد اینطور نیست. بهتر بود برای 
رفع مشــکلات به جای مسدودسازی، تعامل کنیم و مسیر 

گفت وگو را برگزینیم.

رئیس هیات مدیــره انجمن فین تــک با تاکیــد بر اینکه 
محدودیت و یا ممنوعیت راهکار رد شده ای برای مواجهه با 
مشکلات است، خاطرنشان کرد: این شکل اقداماتی که بدون 
گفت وگو، استدلال و اغنا کردن رخ می دهد باعث می شود 

کسب وکارهای این فضا به آینده امید نداشته باشند.
فاطمیان از وجود ۱۵ میلیون کاربر فضای کریپتو و فعالیت 
بیش از ۳۰۰ کسب و کار در این حوزه و فعالیت هشت هزار 
نفر نیروی متخصص در این حوزه خبر داد و گفت: تصمیم  بر 
مسدودسازی بدون تعامل با آن بخش، راه به جایی نمی برد و 

حتی به مهاجرت نیروی کار نیز دامن می زند.
وی ادامه داد: اگر بانک مرکزی دلایل درســتی دارد، خوب 
است که بنشیند و با بخش خصوصی صحبت کند و در این 
مسیر همراه باشد. بخش خصوصی فعال در حوزه فین تک 
در تلاش هستند که اقتصاد کشور رشد کند و در این راستا 
مفاهمه و تعامل با بخش خصوصی می تواند به راه حل های 

سازنده منجر شود.

توافق معاونت علمی و بانک مرکزی برای امنیت 
و شفافیت رمزپول و پرداخت یاری ها

در تازه ترین تحولات، در برج شیشه ای بانک مرکزی حسین 
افشین معاون علمی ریاست جمهوری و محمدرضا فرزین 
رئیس کل بانک مرکزی توافق کردند با ایجاد بســترهای 
نظارتی و حمایتی جدید، امنیت و شــفافیت در مدیریت 
کارگزاران رمزپول و پرداخت  یاری  ها افزایش یابد و اقدامات 
 عملی برای تســهیل فعالیت های نوآورانــه در این بخش

 انجام شود.
در این جلسه که با هدف هماهنگی و تقویت نقش آفرینی 
مؤثر حوزه علم و فناوری در ساماندهی و توسعه فناوری های 
دیجیتال برگزار شد، با دستیابی به توافقات مهم و راهبردی 
به پایان رسید. طرفین در این جلسه ســازنده، بر ضرورت 
هم افزایی بیشتر در حوزه فناوری های دیجیتال تأکید کردند.

حمایت از زیست  بوم فناوری های دیجیتال و بویژه مدیریت 
کارگزاران رمزپول از محورهای اصلی این جلسه بود. معاون 
علمی و فناوری رئیس جمهور تاکید کرد: زیست  بوم فناوری 
های دیجیتال، نه تنها بخشــی از اقتصاد کشور بلکه موتور 
محرک آن در آینده است و همکاری نزدیک میان نهادهای 
مرتبط، راه را برای توســعه پایدار و امن ایــن حوزه هموار 

می کند.
رئیس کل بانک مرکــزی نیز ضمن قدردانــی از نگاه ویژه 
معاونت علمی و فتاوری رئیس جمهور بــه این موضوع، بر 
جایگاه کلیدی بانک مرکزی در ایجاد زیرساخت های مالی و 
مقرراتی پایدار تأکید کرد و گفت: نگاه بانک مرکزی، توسعه 
فعالیت های رمزپول در چارچوب مقررات است و هدف نیز 
در این بانک، کاهش ریسک این عملیات و افزایش نقش آنها 
در مبادلات خارجی است و امیدواریم با تعامل سازنده بین 
نظام بانکی و حوزه فناوری های دیجیتال، این اهداف محقق 
شود. در پایان این نشست مقرر شد این توافق پس از برگزاری 
جلسات با ذینفعان، عملیاتی شده و گام های عملی در راستای 

حمایت از این زیست  بوم اجرایی شود.

صرافی های رمزارزی یک گام به ساماندهی نزدیک شدند
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کشاورزي

پنبـــــه يكي از محصــولات عمده 
كشاورزي، صنعتي و بازرگانـي جهان 
و مهم تريـــــن و باارزش ترين الياف 
طبيعي، منبع الياف و منشــأ غذايي 
با ارزش براي انســان و دام است. اين 
محصول به دليــل ارزش افزوده و اشــتغال بالايي كه ايجاد 
مي كند، نقش مهمي در توسعه اقتصادي كشورها ايفا مي كند. 
جايگاه اين محصــول در بين توليدات بخش كشــاورزي از 
يك ســو و نقش تعيين كننده آن در درآمدهاي ارزي از سوي 
ديگر به گونه اي بوده اســت كــه در گذشــته از آن به عنوان 
»طلاي سفيد« يادشده چرا كه تا چند سال قبل، پنبه يكي از 
مهم ترين كالاهاي صادراتي غيرنفتي به شمار مي رفته است. 
به گفته برخي از كارشناســان، اين محصول، مهم ترين گياه 
صنعتي دو منظوره جهان است كه در 79 كشور جهان موجب 
اشتغال بيش از ميليون ها نفر در صنايع الياف و روغن شده و 
در ميان دانه هاي روغني جهان بعد از سويا مقام دوم را به خود 
اختصاص داده است اما توليد طلاي سفيد كشور طي دو دهه 
گذشــته به دلايل مختلف با كاهش قابل توجهي روبه رو بوده 
به گونه اي كه توليد پنبه از 250 هزار تن در ســال 1354 به 

حدود 60 هزار تن در سال 91 كاهش داشته است. 
 آمار نشــان مي دهد تا ســال 1380 كارخانجات بزرگ ترين 
خريدار پنبه كشور از كشاورزان بودند اما در سال هاي بعد از 
80 به دليل افت قيمت جهاني پنبه، صنعت نساجي اقدام به 
واردات بي رويه پنبه با قيمت پايين كرد كه اين كار خسارات 
جبران ناپذيري بــه توليدكنندگان پنبــه وارد كرد. برخي از 
كارشناسان معتقدند كه از سوي ديگر بالا بودن هزينه توليد 
محصول پنبه در مراحل داشت و برداشت يكي ديگر از عوامل 
كاهش در سطح زير كشت پنبه است. خبرگزاري مهر از قول 
مسئولان محلي در اســتان گلســتان عنوان كرده است كه 
28 كارخانه پنبه پاك كني در اين اســتان تعطيل شده اند و 
تعطيلي اين كارخانه ها آمار اشــتغال مفيــد و مولد را در اين 
استان پايين آورده است. اين درحالي بود كه استان گلستان 
هميشه به عنوان يكي از مراكز عمده توليد محصول استراتژيك 
پنبه مطرح بوده است. در همان سال اعلام شد كه بسياري از 
كارخانه هاي پنبه پاك كني تبديل به پاركينگ يا انبار شده اند 
و نبود ماشين آلات مناسب كاشت، داشت و برداشت محصول 
پنبه و كشت سنتي آن موجب شده كه كشاورزان تمايلي به 

كاشت پنبه نداشته باشند. با اين وجود حدود يك سال است 
كه به طلاي سفيد اندك اندك اهميت داده مي شود و طرح ها 
و برنامه ها حاكي از آن است كه سطح زير كشت پنبه افزايش 
خواهد يافت و با ازدياد كارخانه هاي پنبه پاك كني در نظر است 
كه بار ديگر طلاي سفيد در صنعت، اقتصاد و كشاورزي كشور 

جايگاه راستين خود را پيدا كند. 

    كاهش توليد پنبه در سال جاري 
علي مظفري؛ رئيــس هيات مديره اتحاديــه پنبه و دانه هاي 
روغني ايران درباره وضعيت كشــت و پيش بينــي از ميزان 
برداشــت پنبه، در ســال 93 بــه »كســب و كار« مي گويد: 
امسال نســبت به ســال 92 كاهش توليد وجود داشته است 
و اين درحالي است كه در ســال 92 نسبت به سال 91 حدود 
15درصد افزايش توليد وجود داشته است. دليل اصلي كاهش 
توليد پنبه در سال جاري به اعتقاد مظفري هزينه هاي كاشت، 
داشت و برداشت آن است كه بسياري از كشاورزان را به سمت 
كشت هاي جايگزين سوق مي دهد كه هزينه كمتري دارند. به 
گفته رئيس هيات مديره اتحاديه پنبه، توليد پنبه در مقايسه 
با توليد ساير محصولات كشــاورزي مشقت و سختي زيادي 
دارد و برخلاف ساير محصولات كشاورزي كه كشت مضاعف 
پاييزه و زمستانه اين محصول وجود دارد فاقد كشت مضاعف 
است. وي معتقد است: توليد اين محصول با توجه به سختي 
و طولاني بودن زمان توليد و هزينه هاي بالا براي كشــاورز به 
لحاظ اقتصادي مقرون به صرفه نيست، ضمن اينكه در اغلب 
كشورهاي دنيا براي توليد اين محصول يارانه پرداخت مي شود 

اما در كشور ما يارانه اي به توليد آن اختصاص نمي يابد. 

     كشاورزان توان خريد كمباين ميلياردي را ندارند 
 به گفته مظفري در ســال جاري نيز تنها 110 هزار هكتار از 
اراضي كشور زير كشت پنبه رفته كه انتظار مي رود 210 هزار 
تن وش پنبه و در نهايت 70 هزار تن پنبه محلوج به دست آيد. 
او عمده ترين دليل بالا بودن قيمت تمام شــده پنبه را هزينه 
برداشت آن مي داند كه سهم 30درصدي در قيمت تمام شده 
دارد ضمن اينكه به دليل سخت بودن كار، بسياري از كارگران 
تمايل به اين كار ندارند و گفته مي شود در سال هاي گذشته 
بيشــتر كارگران افغان به اين كار اقدام مي كرده اند. او قيمت 
هر دســتگاه كمباين كششــي پنبه را 450 ميليون تومان و 

غيركششــي آن را يك ميليارد تا 1/2 ميليارد تومان عنوان 
كرد كه طبعا از توان كشاورزان خرده پاي پنبه كار خارج است. 

    نرخ خريد تضميني پنبه 
اين كارشناس درباره محصول استراتژيك پنبه كه در سال هاي 

اخير بي توجهي زيادي به آن انجام گرفته است، معتقد است 
كه نرخ تضميني خريد پنبه در شــرايط كنوني بسيار پايين 
اســت به طوري كه نرخ خريد تضميني ســال 93 براي پنبه 
2200 تومان است كه با توجه به هزينه هاي توليد اين قيمت 

مناسب نيست. 

وي در ادامــه با تاكيد بر ايــن موضوع كه با توجــه به پايين 
بودن اين قيمت وزارت جهاد كشــاورزي خواســتار افزايش 
آن شده اســت، مي گويد: براي برون رفت از وضعيت كنوني، 
 قيمت خريــد تضميني پنبه بايــد به 3 برابر ميــزان كنوني

 افزايش يابد. 

»كسبوكار«ازعدمتمايلكشاورزانبهكاشتپنبهگزارشميدهد

روزگار سياه طلاي سفيد ايران 

كارشناســان بخش اقتصاد كشــاورزي بر اين باورند 
كــه توليدكنندگان محصــولات كشــاورزي، حتي 
توليدكنندگان سنتي اين بخش قيمت محصولات را 
به عنوان مهم ترين عامل در تصميم خود براي انتخاب 
نوع و ميزان كشت محصولات مختلف ارزيابي مي كنند. 
يكي از راه هاي تعيين قيمت محصولات كشاورزي، اعلام قيمت تضميني دولت 
است كه اينك، چند سالي است درباره بعضي محصولات كشاورزي از جمله برنج 
اجرا مي شود. »خريد تضميني« راهي براي ساماندهي بخشي از مشكلات بازار 
است اما بحث خريد تضميني محصولات كشاورزي زماني مطرح مي شود كه 

محصولي به صورت عادي با قيمت مناسب در بازار به فروش نرسد. 
البته دولت با اين اقدام از توليد كنندگان اين نوع محصولات حمايت مي كند و 
نتيجه اين راهكار، ثبات بازار و اطمينان كشاورزان براي استمرار توليد است و 
چند سالي است كه دولت اين سياست را در زمينه برخي محصولات كشاورزي 
به مرحله اجرا درآورده است. خريد تضميني يك قيمت كف است يعني قيمتي 
است كه به كشــاورزان اين امنيت خاطر را مي دهد كه چنان چه به هر دليلي 
بازار شرايطي داشته باشد كه در آن شــرايط نتواند محصول خود را به قيمت 
مناسب عرضه كند يعني قيمتي كه هزينه تمام شده آن با يك درصد سود به طور 
مشخص از سوي دولت قابل خريد است، برايش تامين مي شود. چنان چه بازار در 
شرايطي قرارگيرد كه قيمت ها بخواهد به نحوي افزايش يابد كه باعث اختلال 
در بازار شود، دولت مي تواند با عرضه اين محصول خريداري شده بازار را كنترل 
و جلو نوســانات بي رويه بازار را بگيرد. كارشناسان مي گويند كه دولت همواره 
مي تواند از طريق خريــد تضميني برنج، كشــاورزان را راغب كند محصولات 
خاصي كه بيشتر موردنياز كشور هستند، كشت كنند مثل ارقام پرمحصول كه 

مي توانند قوت اكثريت مردم را تامين كنند. 

  بازار برنج از ركود خارج مي شود
همزمان با اعلام نرخ خريد تضميني برنج برخي كارشناسان در اين زمينه اعلام 
نظر كردند. برخي مانند حسين صفايي، مديرعامل تعاون روستايي موافق خريد 
تضميني برنج توسط دولت است چنانچه باور دارد كه خريد توافقي، بازار برنج 
را از ركود خارج كرد. استقبال از خريد توافقي در اســتان مازندران نسبت به 
ساير استان هاي شمالي بيشتر بوده است. به حاشيه راندن دلالان و سوداگران 
بازار برنج به گفته مديرعامل تعاون روســتايي از ديگر نكات مثبت خريداري 

تضميني برنج است. 

  زمان مناسب
زمان اعلام نرخ خريد تضميني محصولات كشاورزي از ديد برخي كارشناسان 
اين حوزه مي تواند تاثير زيادي بر ميزان توليد آن محصول داشته باشد. چنانچه 
اعلام بي موقع و نامناســب نرخ هاي تضميني كشــاورزي در سال هاي اخير 
ضررهاي جبران ناپذيري بر پيكره توليد وارد كرده است. شمس الله شريعت نژاد، 
عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس، معتقد است كه قيمت 
تضميني برنج بايد در فصل زمســتان و قبل از شروع فصل زراعي اعلام شود و 
انجام اين كار در فصل تابســتان به افزايش توليد منجر نمي شود. به گفته اين 
نماينده مجلس، دولت بايد قيمت تضميني برنج را آخر هر سال و قبل از شروع 
فصل زراعي اعلام كند تا برنج كاران به استناد آن براي كشت برنامه ريزي كنند. 
نماينده مردم تنكابن، رامسر و عباس آباد در مجلس شوراي اسلامي در گفت  وگو 
با فارس، با بيان اينكه شــاليكاران بايد قبل از اينكه اقدام به كشت برنج كنند 
بدانند تعهد دولت در قبال اين كشت چيســت و با چه قيمتي توليدات آنها را 

خريداري مي كند، مي گويد: بر اساس 
اعلام به موقع قيمت تضميني برنج كاران 

نوع برنجي كه مي خواهند بكارنــد را انتخاب و 
اقدام به كشت مي كنند بنابراين اعلام قيمت تضميني 

در تابستان بسيار اشتباه است و اگر دولت مي خواهد از كشت ارقام 
پرمحصول حمايت كند بايد در اين اقدام تجديدنظر نمايد. به گفته شريعت  نژاد، 
تعيين قيمت تضميني در شهريور بسيار زود است و اين كار بايد زماني انجام 
شود كه كشاورز مي خواهد بذر محصول را تهيه و براي توليد برنامه ريزي كند 

كه بهترين زمان براي اين كار پايان هر سال يعني فصل زمستان است. 

  زمستان فصل مناسبي است
جميل عليزاده شايق، دبير انجمن برنج كشور نيز در گفت وگو با »كسب وكار«، 
اعلام شهريورماه به عنوان ماه خريد تضميني برنج را اقدامي اشتباه مي داند و 
بر اين باور است كه قيمت تضميني بايد دهه دوم بهمن ماه تعيين شود. به گفته 
وي يكي از راه هاي حمايت از توسعه كشت اين ارقام خريد تضميني آنهاست 
يعني ما قيمتي براي خريد آنها تعيين كنيم تا كشــاورز به كشــت محصول 

تشويق شود كه دبير 
انجمن برنج ايــران اين نرخ 

مناسب نمي داند. تعيين شده را 
وي با بيان اينكه قيمت تضميني سال 93 در  شهريورماه سال 92 تعيين شده 
است، مي گويد: تعيين قيمت در شهريور 92 براي خريد محصول در شهريور 
93 ايرادات زيادي دارد از جمله اينكه تورم در اين ميان ناديده گرفته مي شود 
به عنوان مثال شهريور سال گذشته قيمت برنج شيرودي را 2 هزار و 700 تومان 
تعيين كردند در حالي كه اگر هم اكنون در خيابان هاي شمال گشتي بزنيد اين 

برنج را كمتر از 4 هزار و 500 تومان به شما نمي فروشند. 
شايق معتقد است كه ظاهرا قيمت تضميني اعلام شده براي اين كار با روشي 
بسيار اشتباه انجام شده است و اگر دولت مي خواهد از كشت ارقام پرمحصول 
حمايت كند بايد در اين اقدام تجديدنظر نمايد در غير اين صورت كشاورزان 

حتي يك گرم از محصول شــان را با 
اين قيمت ها نمي فروشند. 

  برنج وارداتي رقيب قيمتي برنج داخلي
دبير انجمن برنج ايران با بيان اين مطلب كه برنج وارداتي 
از نظر كيفيت رقيب برنج داخلي نيســت، می گويد: مــردم ترجيح مي دهند 
برنج را با قيمت پايين تري خريداري كنند كه اين موجب شده است به سمت 
خريداري برنج وارداتي كشيده شوند. به گفته جميل عليزاده برنج وارداتي از 
نظر كيفيت رقيب برنج داخلي نيست؛ اما از نظر قيمت رقيب جدي براي برنج 
داخلي محسوب مي شود. وي بر اين باور است: مردم ترجيح مي دهند برنج را با 
قيمت پايين تري خريداري كنند كه اين موجب شده است به سمت خريداري 
برنج وارداتي كشيده شــوند و همين امر دليلي براي تلنبار شدن برنج در انبار 
كشاورزان شده است. عليزاده شايق، با اين اشــاره كه دولت براي رفع مشكل 
كشــاورزان قيمت توافقي را مطرح كرده اســت كه ادامه می دهد اين قيمت 
توافقی با استقبال كشاورزان روبه رو شده است و تاكنون بيش از 4 هزار تن برنج 

به صورت توافقي از كشاورزان خريداري شده است. 

نوشداروپسازمرگسهراب

تابستان فصل خريد تضميني برنج نيست
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سبک 
زندگی

تعطيلات، جاده هاي شــمال كشــور 
را مــي آزارد. تعطيلات كه مي رســد 
جاده هاي كشور به مسير شمال دچار 
ترافيكي ســنگين مي شــوند. گاهي 
بارندگي در جاده هاي شــلوغ موجب 
تصادف مي شود و گاهي هم ســرعت هاي غيرمجاز، اما با همه 
اين مشكلات همچنان يكي از شلوغ ترين جاده ها در تعطيلات، 

جاده هاي شمال است. 
موقعيت گردشگري شمال ذهن خيلي ها را از زيبايي هاي ديگر 
كشور دور كرده است و براي بسياري هم گرچه ايران به عنوان 
كشوري چهار فصل با جاذبه هاي طبيعي متفاوت، شناخته شده 
است اما بخش زيادي از مردم شهرهای شمالی كشور را براي 

تعطيلات انتخاب مي كنند. 
يكي از دلايل اين وضعيت مي تواند اين باشد كه نتوانسته ايم 
تصوير گر موقعيت ويژه گردشــگري شــهر هاي ديگر باشيم 
و همين امر موجــب اهمال و بي توجهي به جاذبه هاي ســاير 
شهرهاي كشور و نابرابري در تعداد گردشگري استان ها شده 

است. 
اين در حاليست كه جاذبه هاي گردشگري در همه نقاط كشور 
تنوع خاص خود را دارد و نبايد با انحصار و محدود كردن آن به 
شهر و قسمتي از كشور هم مشكلات مردم آنجا را با ترافيك هاي 
سنگين و عبور و مرور هاي پي در پي بيشتر كرد و هم موجب به 
فراموشي سپردن ساير جاذبه هاي گردشگري در كشور و عدم 

رسيدگي به آنها شد.
 يكي از شهروندان در اين زمينه مي گويد: با اينكه ايران كشوري 
با فضاهاي طبيعی گوناگون است اما بعضي از زيبايي هاي آن در 

ذهن مردم ناشناخته مانده است. 
بعضي از هموطنان ساكن شمال كشــور هم گرچه اين تاثير 
مثبت گردشگري در شمال را انكار نمي كنند اما معتقدند كه 
هجوم جمعيت در تعطيلات و شلوغي شــهرهاي شمال هم 
مردم را در فصل تعطيلات كلافه كرده اســت و هم در بعضي 
موارد باعث به هم ريختن نظم فضاي سبز و محيط پارك ها و 

جنگل ها شده است.
 آنها اعتقاد دارند شلوغي شهرهاي شمالي در هنگام تعطيلات 

انگيزه خيلي ها را هم برای رفتن به آنجا كم مي كند. 
يكي از شــهروندان، ميزان تبليغات رســانه اي برای نمايش 

زيبايي هاي طبيعي شهرهاي مختلف ايران را برابر نمي داند و 
مي گويد: اگر هم تبليغات و هم اقدامات لازم براي به چشم آمدن 
جاذبه هاي طبيعي همه شــهرهاي ايران، فراهم شود، ميزان 
گردشگري در نقاط مختلف به حد تعادل خواهد رسيد و برابري 

در تقسيم آن هم رعايت خواهد شد. 
 وي بيان مي كند: در حالي كه بعضي از شــهرهاي كشــور از 
نظر زيبايي هاي طبيعي بسيار غني هستند اما نه نامي از آنها 
در فهرست گردشــگري به ميان مي آيد و نه اقدامي براي آنها 

صورت مي گيرد. 
علي رفيعي، كارشناس گردشــگري در اين زمينه مي گويد: 
بيشتر گردشگران كه به شمال كشور سفر می كنند، گردشگران 
داخلي هستند و گردشگران خارجي بيشتر به نقاط كويري و 
مناطقي مي روند كه از قبل با شناخت ويژه نسبت به آن، اقدام 

كرده اند. 
 رفيعي مي گويد: البته جدا از طبيعت شمال و سرسبزي هايي 
موجود در آن، مهم ترين عامل در جذب گردشــگر، نزديكي 
آن به تهران به عنوان پايتخت كشــور اســت كه نبايد ما را از 
جذابيت هاي نقاط طبيعي در ساير شهرهاي كشور غافل كند. 
 ايشان مي گويد: كشور ما به دليل چهار فصل بودن و قرار گرفتن 
دو رشته كوه زاگرس و البرز در آن، طبيعتي جذاب و خاص در 
همه نقاط كشور به وجود آورده است كه بايد براي همه مردم 

آن را ترسيم كرد. 
وي ادامه مي دهد: البته تبليغات رسانه اي در اين مورد بي تاثير 

نبوده است.  
بايد هم تلويزيون هم راديو وهم ساير رسانه ها براي تبليغات برابر 
مناطق ايران قدم بردارند. هر نقطه از كشور خاصيت و جذابيت 
خاص خودش را دارد كه متاسفانه نتوانسته ايم به معرفي آنها 
بپردازيم و مهم ترين كار در اين رابطه به كارگيري ابزارهاي نوين 
اطلاع رساني و تبليغ است مثلا توسط سايت هاي گردشگري، 

نقاط مختلف سراسر كشور را به مردم معرفي كنيم.  
رفيعي ادامه مي دهد: بايد آموزش هاي لازم در گردشــگري را 
به همه داد تا مثل شهرهای شمال نشود كه گردشگران باعث 
نابودي گونه هاي گياهي، آسيب به جنگل ها، شكار پرندگان و... 
شده اند و گردشگري منجر به ساخت و سازهاي غيرمجاز مثل 

ويلا سازي و ساخت و ساز در كنار دريا شده است.
 از نمونه مكان هاي گردشگري در ايران مي توان به اين موارد 

اشاره كرد: آبشار شــوي در شهر سردشــت از توابع دزفول، 
چشــمه هاي باداب سورت در شهرستان ســاري، دشت هاي 
شقايق كالپوش در استان ســمنان، تخت سليمان در استان 
آذربايجان، آبشــار بيشــه در استان لرســتان، جزيره هنگام 
در جنــوب جزيره قشــم، چشــمه هاي گل افشــان چابهار 

دراســتان   سيســتان وبلوچســتان، ســواحل زيباي خليج 
فارس در بنــدر عباس، ميــدان امير چقماق در يزد، آبشــار 
مارگون در فارس، آبشار ســولك در آذربايجان غربي، غار كنا 
تاريكه در ايــلام، رودخانه زاب در كردســتان، تنگ مهريان 
در كهگيلويه و بويراحمد، آســياب هاي مارم در بندر عباس، 

مشتاقيه در كرمان، آب انبار خراســان، گنبد نمكي جاشك 
در بوشــهر، ســراب نيلوفر در كرمانشــاه، گنجنامه همدان، 
 دهكده حيــات طبيعــت در قزوين، آبشــار دره عشــق  در 
چهار محال و بختياري، باغ فين در كاشان و كاروانسراي  دير 

گچين در قم. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

جاذبه هاي فراموش شده گردشگري 

مي گويد دو سال اســت دندانش خراب 
شده، نه پول كشيدن آن را دارد و نه هزينه 
ترميمش را. به همين دليل پس از مصرف 
قرص هاي مكرر مسكن مجبور شده با آن 
قسمت از دندان هايش كه دندان پوسيده 
ندارند غذا بخورد و بخشــی از دندان هايش بدون استفاده بماند. او 
می گويد: »با اينكه هر روز قســمتي از دندانم به علت پوســيدگي 
در دهانم مي افتد اما هزينه حداقــل 600 و 700هزار تومانی ترميم 
دندانم را ندارم.«  شنيده است اين كار به دندان ها آسيب مي زند اما 
راه ديگري ندارد جز اينكه اين شرايط را تحمل كند يا اينكه خود را به 
دست جراح هاي بدون مهارت بدهد و دردها و مشكلات بعد از آن را 
تحمل كند. او می گويدتجهيزات دندانپزشكي گران است. هزينه بالاي 
دندانپزشكي يكي از دغدغه هاي اين روزهاي افراد و خانواده هاست. با 
وجود اينكه تبليغات و آموزش هاي لازم در زمينه دندانپزشــكي در 
كشور صورت مي گيرد اما براي هزينه هاي بالاي پزشكي و خدمات آن 
اقدام جدي صورت نگرفته است. در حال حاضر دندانپزشكي يكی از 
پرهزينه ترين خدمات است و بيش از 91 درصد هزينه دندانپزشكي 
از جيب مردم مي رود. خانم جواني در گفتگو با »كسب وكار« در اين 
زمينه مي گويد: به نظر من اگر دندانپزشــكان ما به جاي تجهيزات 
لوكس و تشريفاتي دندانپزشكي و مطب هاي شيك كار دندانپزشكي 
را با وسايل ارزان انجام دهند هم افراد بيشتري به آنها مراجعه مي كنند 
و هم در تامين مخارج دندانپزشكي مشكل كمتري خواهند داشت. او 
ادامه مي دهد: مثلا در كشورهاي ديگر در مغازه هاي كوچك و ساده با 
روش هاي سنتي هم درمان دندان صورت مي گيرد و اين امر به تسريع 
خدمات دندانپزشكي مي انجامد اما در كشور ما دندانپزشكان گويي 

مجبور به تحميل وسايل گران قيمت به مطب خود هستند. 
او ادامه مي دهد: چند وقت پيش مجبور شدم 700هزار تومان از حقوقم 
كه كلا 900هزار تومان بود را براي ترميم يك دندانم بدهم در حالي 
كه دندانپزشك گفت: اگر بقيه دندان هاي پوسيده ام را بخواهم درمان 
كنم بايد 10 ميليون پول پرداخت كنم. اين خانم جوان ادامه مي دهد: 
اگر درد دندان نبود حتما آن يك دندان را هم ترميم نمي كردم چون 
به حقوق يك كار پاره وقت براي هزينه هاي معمول زندگي ام نياز دارم. 

كشيدن دندان هم هزينه دارد
هزينه بالاي ترميم دندان ها موجب شده در موارد زيادی افراد به جای 
ترميم، دندان خود را بكشد و با تكرار اين كار براي سنين بالاتر ديگر 
دنداني نداشته باشــد. گاهي يك ميليون و گاهي 700 هزار تومان و 
مبالغي كه از پس درآمد بسياري بر نمي آيد. حتي براي كشيدن يك 
دندان حداقل 45هزار تومان لازم است. استفاده مكرر از قرص هاي 
مسكن، تحمل دردهاي شديد دندان و صبر كردن تا زمان پوسيدگي 
و افتادن دندان چاره كساني است كه از پس حتي هزينه كشيدن يك 

دندان هم بر نمي آيند. 

تعرفه هاي بالا
محمد ضابطي طرقي، عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس در 
گفتگو با »كســب وكار« مي گويد: اكنون كه تلاش هايي براي تحت 
پوشش قرار دادن خدمات دندانپزشكي صورت مي گيرد شامل خدمات 

ارزان و جزئي است كه چندان كمكي به مردم نمي كند. به عنوان نمونه 
كشيدن دندان است كه ما به جاي اينكه سعي كنيم كار به آنجا نرسد، 
با تعويق خدمات بيمه اي براي دندانپزشكي اينگونه موارد را در جامعه 
افزايش داده ايم. اگر ما از همان ابتدا ايــن كار را مي كرديم نيازهاي 

دندانپزشكي مردم به هزينه هاي بالا نمي رسيد. 
ضابطي با اشاره به جمله »پيشگيري بهتر از درمان است«، مي گويد: 
اگر از همان ابتدا و زماني كه افراد در سن كمي قرار دارند به آنها خدمات 
دندانپزشكي تحت پوشش بيمه ارائه مي داديم، فرد از همان سن 2و 
يا 3سالگي با ديدن هر مشكلی به پزشك مراجعه می كرد و كارش به 
مشكلات بزرگ تر و هزينه هاي بيشتر نمي رسيد. مثلا بعضي از افرادي 
كه لوزه سوم دارند در آينده دچاره مشكل نامنظمي و نامرتبي دندان ها 

مي شوند، كه اگر مشكل لوزه آنها در سن كم حل شود، با اين موضوع 
روبه رو نمي شوند. 

ضابطي ادامه مي دهد: دندان جزو مهمي از بدن انســان اســت كه 
مشكلات آن هم در حوزه سلامت و هم در زيبايي قابل بررسي است. 
علاوه بر پوسيدگي دندان و عفونت هاي ناشــي از آن، نامرتب بودن 
دندان ها هم سلامت دندان را به خطر مي اندازد. بسياري فكر مي كنند 
مرتب كردن دندان ها تنها به زيبايي دندان مربوط است در حالي بر 
سلامت دندان هم اثر منفي خواهد داشت و باعث پوسيدگي تدريجي 
دندان مي شــود. تعرفه هاي بالاي دندانپزشكي و بيمه نبودن بخش 
عمده خدمات باعث شده يكي از بالاترين آمارها را درباره پوسيدگي و 
خرابي دندان داشته باشيم. در حال حاضر هزينه ترميم دندان با سطح 

درآمد خانواده ها فاصله بسيار زيادي دارد. همين باعث شده كه خانواده 
هزينه هاي دندانپزشكي را از سبد هزينه ماهانه خود حذف كنند و به 
مسكن يا نهايتا كشــيدن دندان هايي كه امكان ترميم آنها با هزينه 

بيشتر وجود دارد، بسنده كنند. 

پوشش بيمه برای خدمات ارزان 
شركت هاي بيمه با لوكس تلقي كردن بيشتر خدمات پزشكي مربوط 
به دندانپزشكي، مردم را در بازار ســلامت دهان و دندان و مقابله با 
بيماري هاي مرتبط با آن تنها گذاشــته اند. علاوه بر آن تعرفه هاي 
دندانپزشكي در اين كشور تابع هيچ ضابطه خاصي نيست، حتي در 
يك شهر مانند تهران، از جنوب تهران كه حركت كنيد همزمان با زياد 

شدن ارتفاع، تعرفه دندانپزشكي نيز بالا مي رود؛ هرچند آن هم روال 
مشخصي ندارد. بعضي از تعرفه هاي دندانپزشكي در بخش دولتي به 
اين شرح است: ويزيت و معاينه عمومي11هزار تومان، راديوگرافي 
7هزار تومان، بيرون آوردن دندان از 27تا185هزار تومان، باز كردن 
آبســه 15هزار تومان و ترميم دندان از 120تا800هزار تومان است. 
تعرفه خصوصي هم بدين شرح است: ويزيت دندانپزشك عمومي: 
19هزار تومان، ويزيت دندانپزشك متخصص 30هزار تومان، بيرون 
كشيدن دندان 63تا75هزار تومان، راديوگرافي از 14تا37هزار تومان، 
شكستگي هر فك 350تا400هزار تومان، باز كردن آبسه داخل دهاني 
45تا120هزار تومان، در آوردن دندان هاي نهفته 220هزار تومان و 

درمان ريشه دهان 225تا420 هزار تومان. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

هزينه هاي نجومي دندانپزشكي 
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مدیرعامل شرکت گاز مازندران خبر داد:
تحویل یک میلیارد مترمکعب 

گاز به نیروگاه های مازندران
مدیرعامل شــرکت گاز مازندران گفت: از ابتدای 
ســال جاری تا پایان آذرماه، یک میلیارد و ۳۵۰ 
میلیون مترمکعب گاز به نیروگاه های استان تحویل 
داده شده که نسبت به مدت مشابه سال های قبل 

افزایش داشته است.
هژبر جوادی افزود: از ابتدای سال جاری تا پایان 
آذرماه، یک میلیارد و ۳۵۰ میلیون مترمکعب گاز 
به نیروگاه های استان تحویل داده شده که نسبت 
به مدت مشابه سال های قبل افزایش داشته است.

وی افزود: میزان تخصیــص گاز به نیروگاههای 
تولید برق در سال ۱۴۰۱ به میزان یک میلیارد و 
۲۸۰ میلیون متر مکعب و در سال ۱۴۰۲ به میزان 
۲ میلیارد و ۵۰ میلیون متر مکعب بود و امسال هم 
با تحویل یک میلیارد و ۳۵۰ میلیون متر مکعب 
رکورد نه ماهه تحویل گاز به این بخش شکسته شد. 
درحال حاضر مصرف گاز در استان مازندران به ۳۸ 
میلیون مترمکعب رسید، با این احتساب دو میلیون 
مترمکعب گاز از محل صرفه جویی به نیروگاه شهید 

سلیمی نکا رسید.

در بازدید از موسســه قران و عترت طاها 
انجام گرفت: 

تقدیر مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی اســتان از بانوی خادم 

قرآن و عترت 
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی بوشهر در بازدید 
از موسسه قران و عترت طاها از پیشکسوت جامعه 
قرآنی تجلیل کرد.  به گزارش روابط عمومی اداره 
کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی اســتان بوشهر روز 
چهارشنبه دوازدهم دی ماه ۱۴۰۳ مدیر کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی به همراه معاون فرهنگی رسانه ای و 
سرپرست گروه قرآنی ضمن بازدید از موسسه قران 

و عترت طاها بوشهر از مدیر موسسه قدردانی کرد.
عبدالرحیم افروغ در این بازدید به پاس زحمات 
زهرا کشاورز نیا بانوی پیشکسوت و فعال قرآن و 
عترت از  وی تجلیل کرد. مدیر کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی گفت: حفظ و تدبر و  ترویج اندیشه متعالی 
قرآن و فرامین خداوند منجر به ترویج سبک زندگی 

اسلامی و قرآنی در جامعه می شود.
عبدالرحیم افروغ  افزود : با گوش جان ســپردن و 
تدبر و فهم عمیق کلام الله و با اجرای آن در دنیای پر 
آشوب کنونی ٫ قطعا بشریت به راه راست و سعادت 
دنیوی و اخروی رهنمون خواهد شد زیرا تنها راه 
سعادت بشر ایمان و اعتقاد به خداوند و دل سپردن به 
عشق ابدی خداوند است.  موسسه طاها از نخستین 
موسسه های فعال در اجرای طرح تدبر در استان 
بوشهر اســت که در بحث آموزش های  تخصصی 

قرآن و عترت   نیز صاحب برنامه می باشد.

200 لیتر در ثانیه به منابع تامین آب 
شرب شهر اراک اضافه شد

سید محسن موســوی: مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب اســتان مرکزی گفت: برای کسری آب 
شرب شــهر اراک از ابتدای مهر ماه سال جاری  
تاکنون ۲حلقه چاه قدیمی احیا و ۶حلقه چاه آب 
جدید حفر شده است. حشمت اله عباسی اظهار 
داشت : سد کمال صالح که وظیفه تامین نیمی از 
نیاز آبی این شهر را بر عهده دارد با افت ۸۰  درصدی 
حجم ذخیره آب  و در پی آن کاهش ۳۰۰ لیتر در 
ثانیه آب دریافتی از این سد نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته مواجه گردیده است
وی اضافه کرد: با ادامه روند کاهش آب  سد کمال 
صالح ، از مهر ماه ســال جاری طــرح تامین آب 
اضطراری شــهر اراک کلید خورد و بــا انجام کار 
جهادی و شبانه روزی تاکنون حفاری۶ حلقه چاه 
آغاز گردیده و ۸ حلقه دیگر نیز مناقصه آن برگزار 

شده و به زودی در دست اجرا قرار خواهد گرفت.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی 
تاکید کرد: با انجام اقدامات فوق هم اکنون برداشت 
از منابع آب زیر زمینی ۲۰۰  لیتر بر ثانیه نسبت به 

سال گذشته افزایش پیدا کرده است.
وی افــزود : میــزان تولید آب شــرب اراک  هم 
اکنون۱۸۰۰ لیتر برثانیه می باشد که  ۷۵۰ لیتر 
بر ثانیه از سد کمال صالح تامین میشود  و تقریبا در 
وضعیت سر به سر در تولید و مصرف قرار داریم و 
از مردم محترم شهر اراک درخواست داریم صرفه 

جویی بیشتری در مصرف آب داشته باشند.
مدیرعامل آبفای اســتان مرکزی گفتدر راستای 
تامین آب سالم و بهداشتی علاوه بر وظیفه ذاتی 
و تلاشهای شرکت اب و فاضلاب استان مرکزی در 
راستای اجرای طرح های آبرسانی؛ همراهی مردم 
برای جلوگیری از تنش آبی یک امر لازم و ضروری 

به شمار می رود.

ایلام - مدیــرکل آموزش 
فنــی و حرفه ای اســتان 
ایلام با اشــاره به فعالیت 
۱۷۸ کارگاه ثابت و ســیار 
آموزش فنی و حرفه ای در 
این استان، گفت: در ۹ ماهه امسال در مجموع ۱۲ 
هزار و ۸۲۷ نفر دوره معادل ۲ میلیون و ۶۶۲ هزار 
و ۳۲۱ نفرســاعت آموزش های رشته های مختلف 

مهارتی را در این استان کسب کرده اند.
حمیدرضا رئیسی در نشست شــورای مهارت این 
استان در سالن جلســات شهید رجایی استانداری 
ایلام، با اشــاره به وضعیت تجهیــزات و امکانات 
اجرای آموزش های مهارتــی در بخش دولتی این 
استان، اظهار کرد: در حال حاضر ۱۶ مرکز آموزشی 
دولتی فعال در این استان، کار آموزش کارآموزان و 

مهارت آموزان را بر عهده دارند.
وی با اشــاره به اینکه ۱۴۸ کارگاه آموزشی ثابت 
و ۳۰ کارگاه آموزشــی ســیار در مناطق عشایری 
و روســتایی ایــن اســتان در راســتای آموزش 
مهارت های فنی و حرفه ای فعال اســت، گفت: در 
 ،TMC حال حاضر پنــج مرکز جوار دانشــگاهی
چهار مرکز ویژه مهارت آموزی نیروهای مســلح، 

ســه مرکز ویژه جوار صنایــع و صنــوف در این 
 استان برای آموزش رشــته های مختلف مهارتی 

فعال است.
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان ایلام یادآور 
شــد: در مجموع ۶۵۰ کارگاه آموزشــی فعال در 
بخش دولتی و خصوصی اســتان فعــال و در حال 
خدمت رســانی در حوزه آموزش هــای مهارتی به 
متقاضیــان در بیش از ۴۰۰ حرفه و چهار شــاخه 
صنعت، خدمات، کشاورزی و فرهنگ هنر هستند.

وی تصریح کرد: ۱۱۹ مربی رســمی و پیمانی در 
۱۶ مرکز دولتی، ۱۱مربــی حق التدریس فعال در 
مراکز آموزشی، ۶۰ مربی بدون هزینه افتخاری در 
حرفه های تخصصی و ۷۵ مربی پایور برون سازمانی 
فعال در حوزه نیروهای مســلح نیــز کار آموزش 

مهارت آموزان را برعهده دارند.
رئیســی با اشــاره به اینکه در ۹ ماهه امســال در 
مجمــوع ۱۲ هــزار و ۸۲۷ نفــر دوره معــادل ۲ 
میلیون و ۶۶۲ هزار و ۳۲۱ نفر ساعت آموزش های 
رشــته های مختلف مهارتــی را در مراکز دولتی 
فنی و حرفــه ای کســب کرده انــد، تصریح کرد: 
دانشــجویان، دانش آمــوزان، ســربازان وظیفه، 
زندانیان، افــراد دارای معلولیت، زنان سرپرســت 
خانوار، آســیب دیدگان اجتماعــی، )خانواده های 
آسیب دیده از اعتیاد(، معتادان بهبود یافته، ساکنان 
مناطق روستایی، متقاضیان مهارت آموزی، عشایر، 

ساکنان سکونتگاه های غیر رسمی، ساکنان مناطق 
محروم مرزی، دانش آموختگان و فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی، مشــمولان بیمه بیکاری، شاغلان 
بنگاه هــای اقتصادی و زنــان خانــه دار از جمله 
جامعه های هدف آموزش هــای فنی و حرفه ای در 

استان بوده است.
وی در ادامــه بــا اشــاره بــه وضعیــت اجرای 
آموزش های حــوزه نفــت و گاز موضــوع تفاهم 
نامه همکاری ســه جانبه وزارت نفت، استانداری 
و آموزش فنی و حرفه ای اســتان، ابــراز کرد: در 
این راســتا ۱۷۰ نفر در رشــته برق صنعتی، ۱۶۳ 
نفــر در رشــته جوشــکاری ســازه های فولادی 
بــا فراینــد SMAW و همچنیــن ۱۱۲ نفر در 
رشــته لوله کشــی صنعتی و در مجموع ۴۴۵ نفر 
 آموزش هــای لازم را در مراکــز فنــی و حرفه ای 

کسب کرده اند.
مدیرکل آمــوزش فنی و حرفه ای اســتان ایلام با 
اشاره به اینکه در ۹ ماه امسال در مجموع هفت هزار 
و ۹۷۶ نفر مرد و چهار هزار و ۸۵۱ نفر زن آموزش 
مهارتی در رشــته های مختلف فنی و حرفه ای را 
کســب کرده اند، گفت: ایجاد مجتمع های مهارتی 
در مناطق روستایی و ســکونتگاه های غیر رسمی 
در راســتای محرومیت زدایی، راه انــدازی کارگاه 
تخصصی ماشــین آلات CNC با توجه به ظرفیت 
موجود در مهــران و نیاز صنعت این شهرســتان، 

ارائه آموزش هــای مهارتی در قالب دیپلماســی 
مهارت بــرای متقاضیان مهارت آموزی از کشــور 
عراق، ارائه آموزش های تخصصی در زمینه پرورش 
شیلات به صورت مکانیزه و با همکاری شرکت های 
دانش بنیان استان و ارتقاء آموزش های مهارتی در 
ندامتگاه های اســتان از جمله برنامه های اجرایی 

امسال به شمار می رود.
»غلامحســین محمدی« معاون وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی و رئیس ســازمان فنی و حرفه ای 
کشور، صبح امروز چهارشنبه) ۱۲ دی ( برای سفری 
۲ روزه با اســتقبال مســئولان اجرایی و فرهنگی 
اســتان از طریق فرودگاه شــهدای ایلام وارد این 

استان شد.

افتتاح کارگاه هوش مصنوعی، مرکز مشاوره شغلی 
پادگان شــهید فرجیان زاده، اولیــن مرکز هیئت 
امنایی در اســتان ایلام و حضور جلســه کارگروه 
توسعه مهارت و شورای اداری از جمله برنامه های 
سفر رئیس آموزش فنی و حرفه ای کشور به استان 

ایلام است.
رئیس سازمان فنی و حرفه ای کشور در بدو ورود به 
این استان به همراه مســئولان استانی با حضور در 
گلزار شهدای گمنام شهر ایلام با اهدای گل و قرائت 

فاتحه، به مقام شهدای والامقام ادای احترام کرد.
جلسه کارگروه توسعه مهارت آموزی استان ایلام با 
حضور رئیس سازمان فنی و حرفه ای کشور در سالن 

شهید رجایی استانداری ایلام برگزار شد.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان:

۱۷۸ کارگاه ثابت و سیار آموزش فنی و حرفه ای در ایلام فعال است

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اردبیل گفت: به 
منظور حمایت از تولید و سرمایه گذاری، برای اولین بار در سطح 
شهرک های صنعتی، نشــان "پهلوان تولید و اشتغال" به واحد 
اشجع باتری به عنوان واحد اشتغال آفرین و دانش بنیان اهدا شد.

به گــزارش روابــط عمومی شــرکت شــهرک های صنعتی 

اســتان اردبیــل، هاشــم علایــی ضمــن بیــان ایــن خبر 
اظهــار داشــت: واحدهــای تولیدی بــه عنــوان جهادگران 
و ســربازان جنگ اقتصادي و ســتون فقرات توســعه کشور، 
در خط مقــدم تولید قــرار دارنــد و با همه تــوان خود تلاش 
 می کننــد نیازهاي کشــور را در زمینه هــای مختلف تولیدی

 برآورده سازند.
وی ضمن قدردانی از تلاش های جهــادی واحدهای تولیدی، 
اظهار داشت: نشــان پهلوان تولید و اشتغال به واحدهای دانش 
بنیان، فناور، اشــتغال آفرین و صادرات محور اعطا می شود که 
امروز به پاس تلاش های واحد اشتغال آفرین و دانش بنیان اشجع 
باتری، این نشان سپاس به مدیریت این واحد تولیدی در شهرک 

صنعتی۲ اردبیل اهدا شد.
علایی، اشتغال حال حاضر شرکت اشجع باتری را بیش از ۱۲۰۰ 
نفر برشمرد و افزود: این واحد صنعتی با تولید انواع باتری، موفق 

شده است زمینه های خودکفایی کشــور را در بخش اعظمی از 
باتری های خودرو برآورده سازد.

مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی استان اردبیل گفت: با 
توجه به مشکلات موجود، کارآفرینان و صنعتگران در حقیقت 
به صورت جهادی کار می کنند و مردانه پای کار ایســتاده اند تا 
وضعیت کشور رو به بهبودی حرکت کند که تقدیر از واحدهای 
تولیدی، کمترین کار ممکن اســت که می توان در حق آنان ادا 

کرد.
علایی افــزود: به منظــور توســعه صنعتی و رفع مشــکلات 
ســرمایه گذاران، نیازمنــد نــگاه و نگــرش حمایتــی از 
واحدهــای صنعتــی هســتیم و وظیفــه مــا مســئولان، 
حمایت و تشــویق این عزیزان اســت تا بتوانیم بر مشــکلات 
 موجــود در عرصــه صنعــت، غلبــه و مســیر رونــق تولید 

را هموارتر کنیم.

وی ادامه داد: شرکت شهرک های صنعتی به عنوان یک سازمان 
توســعه ای، نقش مهمی در هدایت و جذب ســرمایه گذاری ها 
در اســتان ایفا می کند که با اســتفاده از تمامــی ظرفیت های 
ممکــن و بــا همراهــی مســئولان و دســتگاه های خدمت 
رســان، تلاش می شــود کمبودها و کاســتی های موجود در 
 شــهرک های صنعتی مرتفع و گردش چرخ هاي اقتصاد استان 

هموارتر شود.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی اســتان اردبیل با بیان 
اینکه توســعه صنایع در نهایت منجر به رشد روز افزون اقتصاد 
کشور خواهد شد، خاطرنشان کرد: حمایت از کسب و کارهای 
تولیدی، ســبب ایجاد اشــتغال، افزایش صادرات و گسترش 
بازارهای هدف می شــود و در نهایت، پایه هــای کارآفرینی در 
اقتصاد را تقویت کرده و کشور را به سمت توسعه هرچه بیشتر 

سوق خواهد داد.

سید محسن موسوی: مهدی کمال آبادی فراهانی، مدیرعامل این 
شرکت، از آماده باش کامل تیم های امداد و تعمیرات برای ارائه 

خدمات به مشترکین در شرایط برفی و سرد زمستانی خبر داد.
وی با اشاره به ورود سامانه های ســرد و بارشی در استان اظهار 
داشت: "تیم های امدادی شــرکت گاز استان مرکزی به صورت 
۲۴ ساعته و هفت روز هفته آماده هستند تا با تکیه بر تجهیزات 
و نیروی انســانی متخصص، پایداری شبکه گازرسانی را در این 

شرایط دشوار تضمین کنند.  کمال آبادی فراهانی در ادامه افزود: 
برنامه ریزی دقیق و نظارت مستمر بر عملکرد خطوط انتقال و 
شبکه های گازرسانی باعث شده است که آمادگی برای مدیریت 
حوادث احتمالی ناشی از افت فشــار، انسداد شبکه ها یا شرایط 
غیرمنتظره به حد مطلوبی برســد. هدف ما، تأمین آســایش و 

امنیت مشترکین در فصل سرماست.
 وی ضمن تقدیر از تلاش بی وقفه کارکنان شــرکت گاز تأکید 

کرد: هم اســتانی ها با رعایت الگوهای مصرف بهینه و استفاده 
ایمن از وسایل گازســوز می توانند به پایداری شبکه گازرسانی 
کمک کنند. همچنین، در صورت مشــاهده هرگونه مشکل یا 
حادثه، مشترکین می توانند از طریق شماره تلفن ۱۹۴ موضوع را 

به صورت شبانه روزی به ما اطلاع دهند.
 مدیرعامل شرکت گاز استان مرکزی در پایان خاطرنشان کرد: 
حفظ پایداری گازرسانی به ویژه در مناطق سردسیر و برف گیر 

اســتان یکی از اولویت های اصلی ماســت، و همه کارکنان این 
شرکت متعهد به ارائه خدمات سریع و ایمن به مردم عزیز استان 

هستند.
 این اظهارات در حالی مطرح می شود که برف و سرما در روزهای 
اخیر شــرایط خاصی را در برخی مناطق اســتان ایجاد کرده و 
خدمات رسانی بی وقفه شرکت گاز، نقش مهمی در تأمین رفاه 

شهروندان ایفا می کند.

روح اله عبدالعلی زاده - تبریز ؛ مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
آذربایجان شــرقی گفــت: اداره کل فرهنــگ و ارشــاد اســلامی 
آذربایجان شرقی رتبه نخست رویداد هفته کتاب را به خود اختصاص 

داد.
“سیدمحمدحســین بلاغی" در آیین اختتامیه پنجمین دوسالانه 
کتاب آذربایجان شرقی که در تالار خاقانی خانه فرهنگ تبریز برگزار 
شد اظهار داشت:  پس از انتشار فراخوان پنجمین دوره جایزه کتاب 

آذربایجان شرقی ۱۷۲ اثر از ۵۰ ناشر به دبیرخانه جشنواره ارسال شد.
وی تصریح کرد: بر اساس آیین نامۀ جایزۀ کتاب سال استانی، داوری در 
چند مرحله انجام می شود و در پنجمین جایزه کتاب سال آذربایجان 
شرقی آثار در موضوعات ده گانۀ رده بندی دیویی و نیز گروه کودک و 
نوجوان ارزیابی و از سوی گروه داوران مربوطه در خانه کتاب و ادبیات 

ایران داوری شده است.
وی افزود: داوری در سه مرحله  توسط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
انجام  شد که نهایتا با نظر هیئت داوران ۱۴ اثر به عنوان آثار برگزیده و 

۱۱ اثر به عنوان آثار شایسته تقدیر معرفی شدند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اســتان گفت: بدیع بودن، رعایت 

استانداردها در ساختار کتاب، اشاره به منابع و مآخذ، بالا بودن عیار ، 
آراستگی کتاب و ... از جمله معیارهای انتخاب آثار برگزیده و شایسته 
تقدیر در این رویداد فرهنگی بود. وی با اشاره به بخشی از فعالیت های 
این اداره کل در حوزه کتاب و کتابخوانی گفت: در سال ۱۴۰۳ و دررابطه 
با برنامه های هفته کتاب جمهوری اسلامی ایران که از ۲۳ تا ۳۰ ابان 
ماه در کل کشور اجرا می شود،  اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
با ۱۰۳ رویداد شاخص با محوریت کتاب و کتابخوانی در سطح کشور 

توانست عنوان نخست را به خود اختصاص دهد.
وی تاکید کرد: این عنوان شایسته مرهون تلاش، همکاری و همراهی 
اهالی کتاب، هسته های مردمی فعال در این حوزه و  نویسندگان و ناشران 
است. بلاغی همچنین با اشاره به مقوله ی صدور مجوز کتاب، گفت: پس 
از تهران و قم استان آذربایجان شرقی تنها استانی است که پروسه ِ صدور 

مجوز برای کتاب به طور کامل در خود استان انجام می گیرد.
وی افزود: جریان بررسی  و صدور مجوز کتاب در استان ما یک جریان 
قدرتمند و قوی است که این حضور قدرتمند نیز مرهون تلاشهای اهالی 

فضل و فرهنگ و قلم استان است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گفت: از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا 

کنون برای ۱۹۰۰ عنوان کتاب مجوز نشر در استان صادر شده است و 
این رقم تا پایان سال افزایش خواهد داشت.

وی همچنین با اشــاره به صدور مجوز برای کتابهای ترکی در استان 
تصریح کرد: در دو سال گذشته قریب به  ۶۰۰ عنوان کتاب ترکی در 

استان مجوز نشر دریافت کرده اند.
وی همچنین خواستار حمایت نهادهای مرتبط برای برگزرای نمایشگاه 
بین المللی کتاب تبریز در سال جاری شد و گفت: نمایشگاه کتاب تبریز 
در جایگاه دوم پس از نمایشگاه کتاب تهران قرار دارد و امیدواریم امسال 
نیز با همراهی و همکارهای نهادی کشوری و استانی شاهد برگزاری این 

نمایشگاه در شهر فرهنگ و ادب باشیم.
براســاس ایــن گــزارش؛ اصغر ایــزدی جریــان بــرای کتاب 
"حاشیه  نشین های تبریز: روایتی مردم شناختی از یک محله "  در 
رده علوم اجتماعی شاخه مردم شناسی، شهروز نعمتی، رحیم بدری 
گرگری , باقر صفی یاری و افشــین میرزالو به طور مشترک برای 
کتاب "آموزش دانش آموزان با نیازهای ویژه در کلاسهای فراگیر 
" در رده علوم اجتماعی شــاخه آموزش و پرورش، فرهاد دیرنگ 
برای کتاب "نخستین دانشمند آناکســیمندر و میراث فکری او" 

در رده علوم خالص شاخه کلیات و تاریخ علم، حجت افشاری برای 
کتاب " نقاط ثابت و کاربرد آن ها در معادلات دیفرانسیل کسری" 
در رده علوم خالص شــاخه ریاضیات، علی کدخدائی برای کتاب 
" زمین شناســی نفت" در رده علوم خالص شاخه زمین شناسی، 
محمد طلوعی و آرمان شکری به طور مشترک برای کتاب " طب گاو 
و گوسفند" در رده علوم کاربردی شاخه دامپزشکی؛ یونس سخاوت 
برای کتاب " هنر هوش مصنوعی" در رده علوم کاربردی شــاخه 
مهندسی کامپیوتر، حسین پورستار برای کتاب " گم شهر" در رده 
ادبیات شاخه نثر معاصر، لیلا حسین نیا برای  کتاب "مرگ سالی" 
در رده ادبیات شاخه شعر معاصر، پاشا هادیان برای کتاب " آینادان 
سوروش" در رده ادبیات شاخه شعر ترکی، مهران عباسیان برای 
کتاب "بالتا" در رده ادبیات شاخه شعر ترکی، یعقوب معصومی اصل 
و بهزاد حسن پور به طور مشترک برای کتاب "اسطوره و حافظ" در 
رده ادبیات شاخه نقد ادبی، سیدارسلان ساداتیبرای کتاب "منطق 
الطیر" در رده ادبیات شاخه متون قدیم و ام البنین حسین زاده برای 
کتاب " تبریزیان اصفهان" در رده تاریخ و جغرافیا شاخه تاریخ به 

عنوان نفرات برگزیده معرفی شدند.

 نخســتین عملیات تولید تختال به صورت دو ذوب متوالی در 
فولاد سفید دشت با موفقیت انجام شد.

مدیر کل صنعت؛ معدن و تجارت استان چهارمحال و بختیاری 
گفت: با تلاش مدیریت کارکنان واحد فولادسازی و ریخته گری 
فولاد سفید دشت، برنامه ریزی های منسجم به منظور گذر از 
تولید تک ذوبی به دو ذوبی در این واحد صورت گرفت و این مهم 

در دو نوبت در روزهای ۱۱ و ۱۳ دی ماه با سربلندی اجرا شد.
فضل ا... رحمتی افزود: این موفقیــت در تکمیل زنجیره فولاد 

استان چهارمحال و بختیاری نقش موثری دارد.
مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت هم در این باره افزود: تولیـد 
تختـال به صـورت چند ذوبـی را لازمـه تـداوم تولیـد شـمش 

فـولادی در واحدهـای ذوب و ریخته گـری مداوم است.
 محمود محمدی فشارکی خاطرنشـان کـــرد: بـدون تولیـد 

چند ذوبی کـه در صنعـت فولاد بـه سـکوئنس معروف اسـت، 
دسـت یابی بـــه تولیـد پیوسـته و اقتصـــادی تختـال امکان 

پذیـر نیسـت.
ایمان ســلیمانی، مدیر بهره برداری فولاد ســفید دشت هم با 
قدردانی از تلاش شبانه روزی کارکنان، مشاوران و پیمانکاران 
شرکت در راستای دست یابی به این موفقیت ارزشمند و با اشاره 
به فعالیت های صورت گرفته در خصوص رفع نواقص موجود در 
واحدهای فولادســازی و ریخته گری در ۹ ماه گذشته از سوی 
کارکنان امانی و پیمانی شــرکت، هیئت مدیره، شرکت فولاد 
مبارکه، ایمیدرو و شــرکت ملی فولاد ایران، بــر اهمیت تولید 
شــمش تختال به صورت چند ذوب متوالی از منظر اقتصادی و 

فرایندی تأکید کرد.
تحقق ظرفیت نامی شرکت در صورت رفع محدودیت های انرژی

داریوش دریابار، مدیر خدمات فنی و پشــتیبانی شرکت نیز در 
ادامه با اشــاره به تلاش های صورت گرفته در راســتای تأمین 
آب پایدار و بــا کیفیت برای تولید فولاد گفــت: در صورت رفع 
محدودیت های انرژی، واحد فولادســازی و ریخته گری فولاد 
سفیددشت در کمترین زمان ممکن امکان رسیدن به ظرفیت 
نامی را دارد. محسن اســمعیل زاده رئیس فولادسازی شرکت 
فولاد سفیددشت، دستیابی به سکوئنس یا توالی ذوب در تولید 
تختال را مرهون تلاش ها و برنامه ریزی های منســجم تمامی 
ارکان تولید برشــمرد و برای تداوم تولید پایــدار و اقتصادی با 
رعایت ملاحظات زیست محیطی در مجتمع فولاد سفیددشت 

ابراز امیدواری کرد.
تولید۲۷ تختال از نوع متوسط کرین با عرض ۱۲۵۰ و ضخامت 

۲۰۰ میلی متر با روش تولید متوالی

در پایان جابر علی همتی، رئیس ریخته گری فولاد سفیددشت 
هم افزود: در نیمه نخست دی ماه امسال، ۲۷عدد تختال از نوع 
متوسط کربن، با عرض ۱۲۵۰ و ضخامت ۲۰۰ میلی متر با روش 
تولید متوالی یا سکوئنس تولید شد که این میزان تولید در واحد 
فولادسازی و ریخته گری به عنوان یک واحد در حال راه اندازی، 

قابل توجه است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اردبیل عنوان کرد: اهدای نشان  پهلوان تولید و اشتغال  به واحد اشتغال آفرین و دانش بنیان اشجع باتری

آمادگی عملیاتی و پاسخگویی 24 ساعته تیم های امداد و تعمیرات شرکت گاز استان مرکزی برای تضمین پایداری گازرسانی در روزهای سرد زمستان

سید محمدحیسین بلاغی خبر داد؛ اختصاص رتبه نخست رویداد هفته کتاب به اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی

تولید تختال به صورت دو ذوب متوالی در شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال وبختیاری

خبر

استان ها



8

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3198 دوشنبه 17 دی ماه1403
ی

www.kASBOkARNEwS.iR

I N FO@biznews. ir

ین
 آذ

گل
پ:  

چا
30

00
48

00
ك:

يام
پ

w
w

w
.k

A
S

B
O

k
A

R
N

E
w

S
.iR

ت: 
ساي

ب 
و

ne
w

sk
as

bo
ka

r@
gm

ai
l.c

om
ي: 

يك
رون

كت
س ال

در
آ

كار
ب و 

كس
ي 

صاد
 اقت

ي و
هنگ

 فر
مه

ز نا
رو

    3
19

ه  8
مار

 | ش
تم

هش
ل 

 سا
|1

40
ه 3

ی ما
1 د

7  |
به

شن
دو

ش
رنو

 مه
ينا

ر م
دكت

ل: 
سئو

رم
دي

 و م
ياز

امت
ب 

اح
 ص

ش
رنو

  مه
ينا

ر م
دكت

ر: 
ردبي

س
انه

رس
ن 

یرا
مد

 و 
تی

دول
ير

  غ
ای

ه ه
نام

وز
ی ر

صنف
ن 

جم
و ان

عض

ش،
مای

 آز
 پل

د از
، بع

مد
ل اح

ل آ
جلا

راه 
زرگ

ن ب
يابا

ن، خ
هرا

ي:ت
شان

ن
م  

هار
ه چ

طبق
ع(،

ضا )
م ر

 اما
ان

ختم
 سا

ی،
نوب

ز ج
سب

سر
ن 

يابا
ی خ

رو
روب

 1
55

79
17

11
3 :

تي
پس

كد
 

كار
ب و 

كس
ع:  

وزي
ت

w
w

w
.k

A
S

B
O

k
A

R
N

E
w

S
.iR

ی :  
ه ا

رف
ق ح

خلا
ه ا

 نام
ين

آي

w
w

w.
ka

sb
ok

ar
ne

w
s.i

r :ر
 كا

ب و
كس

ی 
خبر

اه 
ايگ

پ
66

56
28

01
   ،6

69
15

26
8   

،66
91

73
12

ها : 
ی 

گه
ن آ

زما
 سا

ت
ن ثاب

 تلف
       

48
00

09
36

ر : 
 كا

ب و
كس

مه 
زنا

رو
44

29
94

06
س: 

فاك
اده

ش ز
دادا

رم 
: اك

ی ها
گه

 و آ
ن ها

ستا
هر

ن ش
زما

 سا
دير

م
17

حد 
2، وا

75
ک 

 پلا
ی،

مال
ه ش

زاد
مال

ن ج
يابا

ب، خ
قلا

ن ان
يدا

ها:م
ان 

ست
هر

ن ش
زما

 سا
فتر

د
آخر

 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

انسان هايي كه د   ر گذشته باقي مي مانند   
روزي شــيوانا به همراه تعد   اد    زياد   ى از شاگرد   ان خود    صبح زود    عازم معبد   ى د   ر 
آن سوى كوهستان شد   . يک ساعت كه راه رفتند   ، به تعد   اد   ى د   ختر و پسر جوان 
رسيد   ند    كه د   ر كنار جاد   ه مشغول استراحت بود   ند   . د   ختران و پسران كنار جاد   ه 
وقتى چشم شان به گروه شيوانا افتاد   ، شروع كرد   ند    به مسخره كرد   ن آنها و براى 
هر يک از اعضاى گروه، اسم حيوانى را د   رست كرد   ند    و با صد   اى بلند    اين اسامى 
ناشايست را تكرار كرد   ند   . شيوانا سكوت كرد    و هيچ نگفت. وقتى شبانگاه، گروه 
به آن سوى كوهستان رسيد   ند    و د   ر معبد    شروع به استراحت كرد   ند   ، شيوانا د   ر 
جمع شاگرد   ان سوالى مطرح كرد    و از آنها خواســت تا اثرگذارترين خاطره اين 
سفر يک روزه را براى جمع بازگو كنند   . تقريبا تمام اعضاى گروه مسخره كرد   ن 
صبحگاهى جوانان كنار جاد   ه را به شــكلى بازگو كرد   ند    و د   ر پايان خاطره از اين 
عد   ه به صورت جوانان خام و ساد   ه لوح ياد    كرد   ند   . شيوانا تبسمى كرد    و گفت: شما 
همگى متفق القول خاطره اين جوانان را از صبح با خود    حمل كرد   يد    و د   ر تمام 
مسير با اين اند   يشه كلنجار رفتيد    كه چرا د   ر آن لحظه واكنش مناسبى از خود    
ارائه ند   اد   يد   ؟ شما همگى از اين جوانان با صفت ساد   ه لوح و خام ياد    كرد   يد    اما از 
اين نكته كليد   ى غافل بود   يد    كه همين افراد    ساد   ه لوح و بى ارزش تمام روز شما را 
هد   ر د   اد   ند    و حتى هم اكنون هم بخش اعظم فكر و خيال شما را اشغال كرد   ه اند   . 
اگر حيوانى كه وسايل ما را حمل مى كرد    توسط افسارى كه به گرد   نش اند   اخته 
شد   ه بود    طول مسير را با ما همراهى كرد   ، آن جوانان با يک ريسمان نامرئى كه 
خود    شما ســازند   ه آن بود   يد   ، اين كار را كرد   ند   . د   ر تمام طول مسير بارها و بارها 
خاطره صبح و تک تک جملات را مرور كرد   يد    و آن صحنه ها را براى خود    بارها د   ر 

ذهن خويش تكرار كرد   يد   . 
شما با ريسمانى نامرئى كه د   يد   ه نمى شود    ولى وجود    د   اشت و د   ارد   ، از صبح با جملات 
و كلمات آن جوانان همراه بود   ه ايد    و آنقد   ر اسير اين بازى بود   ه ايد    كه هد   ف اصلى از 
اين سفر معرفتى را از ياد    برد   ه ايد   . من به جرات مى توانم بگويم كه آن جوانان از شما 
قوى تر بود   ه اند   ، چرا كه با يک اد   ا و اطوار ساد   ه همه شما را تحت كنترل خود    قرار د   اد   ه اند    
و ماد   امى كه شما خاطره صبح را د   ر ذهن خود    يد   ك بكشيد   ، هرگز نمى توانيد    اد   عاى 

آزاد   ى و استقلال فكرى د   اشته باشيد    و د   ر نتيجه خود    را شايسته نور معرفت بد   انيد   . 
ياد    بگيريد    كه د   ر زند   گى همه اتفاقات چه خوب و چه بد    را د   ر زمان خود    به حال خود    
رها كنيد    و د   ر هر لحظه فقط به خاطرات همان لحظه بيند   يشيد   . اگر غير از اين عمل 
كنيد   ، به مرور زمان حجم خاطراتى كه با خود    يد   ك مي كشيد    آنقد   ر زياد    مي شود    كه 

د   يگر حتى فرصت يک لحظه تماشاى د   نيا را نيز از د   ست خواهيد    د   اد   .

حکايت

Cross-Selling چيست و چه كاربردي 
در كسب وكارهاي اينترنتي دارد؟

شما يک فروشنده بيمه هستيد و مي خواهيد 
درآمد خودتان را از طريق فــروش به همان 
مشــتريان ثابتي كه داريــد، افزايش دهيد. 
مشتري شما در سال يک بار از شما بيمه نامه 
مي خرد و مي رود. تا سال آينده شما دو روش 
براي فروش بيشــتر خدمات به يک مشتري 

داريد. 
روش اول اين اســت كه به مشتري خودتان 
بيمه نامه  هــاي ديگــر مثــل بيمــه عمر و 
آتش ســوزي پيشــنهاد بدهيد و روش دوم 
اين اســت كه مثلا اگر يک مشــتري از شما 
بيمه آتش سوزي خريد، شما با تعامل با يک 
مركز فروش تجهيزات ايمني به او كپســول 
آتش نشاني هم بفروشيد يا ارجاع دهيد تا از 
محل خريد به شــما كارمزد بازاريابي تعلق 

گيرد.
 بــه فــروش مجــدد ســاير خدمــات و 
محصــولات بــه مشــترياني كــه يک بــار 
Cross-Selling كرده انــد   خريــد 

 گفته مي شود. 
در Cross-Selling معمــولا گروه هــاي 
 متفاوتــي از كالاهــا را مي تــوان بــه كاربر

 ارائه كرد. 
وقتــي در فروشــگاه  اينترنتي شــما فروش 
دوربين عكاسي وجود دارد مي توانيد ويدئو يا 
كتاب آموزش عكاسي هم به كاربر ارائه كنيد. 
تفاوت Cross-Selling با فروش بيشتر يا 
Up-Selling در نوع پيشنهادي است كه به 

كاربر يا مشتري ارائه مي كنيد.
 در ايــن روش اول هــدف فــروش كالاي 
هم رديــف و گران تــر اســت امــا در روش 
متفــاوت  كالاي  فــروش  هــدف  دوم 
 اســت ،حتي اگــر متعلــق به يــک گروه

 ديگر باشد.
 شــما اين دو روش را به هر عنوان و نامي كه 
مي شناســيد و دوســت داريد با هم تركيب 
 كنيد تا شــاهد افزايــش فــروش خودتان

 باشيد. 
منبع: نت استارت

مفاهيم اقتصادی مهارت های مديريتی

در امــر مديريــت هميشــه بــه 
يــاد داشــته باشــيد كــه افراد 

مديريــت را   زيردســت تان 
 نكنيد.اين يكي از اشــتباهات 
مهلكي اســت كه بســياري از 
مديران ايراني انجام مي دهند، آنها 

به جاي مديريت كردن فرايندها، 
خود افراد را مديريت مي كنند، يعني 
به جاي اينكــه بگويند چه چيزي 
را مي خواهند، لحظه به لحظه آنها 

 را كنترل مي كنند. مانند اينكه بالاي ســر 
يك بنا بايستيد و مدام به او بگوييد چه بكند و چه نكند، 

به نظرتان چه نتيجه اي خواهيد گرفت؟
دست از مديريت افراد بر داريد. 
آنها خودشان را مي توانند اداره 
كنند. شما به آنها بگوييد 
چه مي خواهيد و كار را به 
آنها بسپاريد. سپس چند 
بار كار را بررســي كنيد تا 
مطمئن شويد آنها خواسته 
شــما را به درســتي انجام 
 مي دهند و بگذاريد كارشان را 

بكنند. 
@PracticalManagement

افراد  را  مديريت نكنيد

3 اصل طلايي برنامه ريزي
يک نويسنده و پژوهشگر برنامه روزانه افراد 
موفق را بررســي كرده و به نتيجه اي جالب 
دست يافته اســت. پارامترهاي مشتركي در 

برنامه ريزي روزانه اين افراد وجود دارد: 

60 دقيقه اول را خوب مديريت كنيد
صبح كه شروع مي شــود انگار اتفاقات خود به 
خود در حال افتادن هستند و قرار است با چيزي مسابقه بدهيم. ايميل هاي زيادي 
منتظرخوانده شدن هستند و به نظر مي رسد از همان ابتداي روز، از چيزي نامعلوم، 
عقب مانده ايم. تكنولوژي دنياي مدرن از همان ابتداي روز، سيل عظيمي را به سمت 
شما پرتاب مي كند و شما به اين سيل واكنش نشان مي دهيد. واكنش، كنش و واكنش 
تا زماني كه روز تمام مي شود و آنقدر خسته  مي شويد كه توانايي انجام كارهاي مهم را 
نداريد. پس از بيدار شدن از انجام دادن كارهايي كه رفتارتان را تحت تاثير قرار مي دهد 
مثل چک كردن ايميل، تلگرام، فيسبوك و … پرهيز كنيد. چرا؟ چون پاسخ دادن به 
اين سوال و آن درخواست شما را وارد گفتگوها و فعاليت هايي مي كند كه اصلا قرار نبود 
انجام شود و اصلا در اولويت نيست. نخستين نكته در برنامه ريزي روزانه اين است كه 

صبح كه برمي خيزيد، شما افسار زندگي را به دست بگيريد. 

هر روز ۳ كار مهم را مشخص كنيد
همه كارها داراي اهميت يكسان نيستند؛ بيشــتر ما با دو نوع كاملا متفاوت 
از كارها مواجه هستيم، ســطحي و پيچيده. كارهاي سطحي مانند ايميل، 
ملاقات ها، اطلاعات حركت وسايل نقليه و… كوچک هستند و براي انجام شدن 
به استعدادهاي شما نيازي ندارند. اما براي انجام كارهاي پيچيده مي بايست از 
توانايي هاي تان بهره ببريد.  كار ســطحي از اخراج شما جلوگيري مي كند اما 
كار پيچيده موجب ارتقاي شما مي شود و مي بايست اولويت داشته باشد.  لازم 
نيست همه كارها را انجام بدهيد. كارهاي مهم تر را به صورت واضح مشخص 
كنيد )نهايتا 3 كار( و ما بقي كارها را تنها در صورتي انجام دهيد كه وقت اضافه 

داشته باشيد؛ بدون استرس، آنها را رها كنيد. 

از »ساعات جادويي« براي ۳ هدف روز استفاده كنيد
اين جمله طلايي را به خاطر بسپاريد: همانطوركه اهميت كارها يكسان نيست، 
ساعت ها هم ارزش يكســاني ندارند . به عقيده استاد روانشناسي و اقتصاددان 
رفتاري حداكثر بازدهي شما در روز بين دو تا دو و نيم ساعت است. »واضح است 
كه اغلب افراد بيشترين بازدهي را در 2 ساعت اول صبح دارند. البته نه دقيقا بعد 
 از بيدارشدن، به عنوان مثال اگر شما ساعت ۷ از خواب بيدار شديد بين ساعت
 8 تا 10 و نيم بيشترين بازدهي را خواهيد داشت.«تحقيقات نشان مي دهد در 
طول روز، هوشياري و حافظه، توانايي واضح فكر كردن و يادگيري، بين 15 تا 30 
درصد در نوسان است. اغلب ما 2 ساعت و نيم تا 4 ساعت بعد از بيداري بيشترين 
بهره وري را داريم. البته آدم ها با هم فرق دارند. برخي صبح ها براي كاري راحت 

ترند و برخي بعدازظهرها. ساعت هاي جادويي خود را پيدا كنيد.

تجويز راهبردي
مزيت كساني كه هدف و استراتژي دارند، اين اســت كه چون خودشان هدفگذاري 
كرده اند، نمي گذارند امور ديگر براي آنها هدفگذاري كند و به راحتي 3 كار اولويت دار خود 
را مشخص مي كنند. بنابراين اگر مي خواهيد هر روزتان يک گام بلند به سوي پيشرفت 
باشد اول از همه بايد بدانيد كه در پنج سال يا ده سال آينده به كجا مي خواهيد برسيد. 
نكته جالب اينجاست كه اين نكات طلايي براي همه در همه سطوح از جمله كساني 

كه در خانه كار مي كنند يا كساني كه مدير ارشد كشور هستند، كاربردي و مهم است. 
)Webyad. com( تجويز راهبردي از شبكه استراتژيست بر مطلبي از سايت

راهکار

توصيه هاي زيــاد   ي وجــود    د   ارد    كه هر 
كســب وكار برخط با هــر وضعيت مالي 
مي تواند    د   ر بازاريابي كســب و كار خود    به 
كار بگيرد   . د   ر اد   امه ۵ توصيــه بازاريابي 
براي موفقيت كسب و كار آنلاين يا برخط 
آمد   ه است كه مي تواند    به كسب و كار شما 
كمك زياد   ي بكند   . بســياري از كسب و 
كارها كه د   ر ابتد   اي راه هستند   ، از اين واژه 
 متنفرند    و بازاريابــي برخط مي تواند    حتي 
چالش برانگيزتر باشــد   . از آن جا كه د   ر هر 
گوشه اي از بازار كه فكرش را بكنيد    وبگاه ها 
و كسب و كارهاي رقابت پذير وجود    د   ارند   ، 
استفاد   ه از بازاريابي براي متمايز شد   ن از 
همتايان برخط تان مي تواند    چالشي بسيار 
عظيم باشــد   ، به ويژه اگر پول زياد   ي براي 

بود   جه بازاريابي تان ند   اريد   . 
د   ر اد   امه ۵ توصيه بازاريابي براي موفقيت 

كسب و كار آنلاين يا برخط آمد   ه است: 

۱. مخاطب تان را فراموش نكنيد   
اين ســاد   ه ترين و د   ر عين حال مهم ترين 
توصيه اســت، چون پژوهش بــازار براي 
بازاريابي ضروري اســت. آيا سعي د   اريد    
گروه هاي خاصي از افــراد    جامعه را جذب 
كنيد   ؟ اين اعضاي گروه مكــررا به كد   ام 
وبگاه ها سر مي زنند   ؟ آنها وقتي به محصول 
شما نگاه مي كنند    به د   نبال چه ويژگي هايي 

هستند    و شــما چگونه مي توانيد    نشان 
د   هيد    كه محصول تــان اين ويژگي ها را 

د   ارد   ؟
اينها تنها چند    سوال هستند    كه صاحب 

هر كسب و كار برخط بايد    قبل از طرح ريزي 
استراتژي بازاريابي جواب شان را بد   اند   . چند    
سوال خوب مطرح كنيد    و سپس پژوهش بازار 
را انجام د   هيد   . اجتماعي باشيد    و از مشتريان 
افكارشان را بپرسيد    و بررسي كنيد    آد   م ها 
د   ر رسانه هاي اجتماعي د   رباره شركت شما 
چه مي گويند   . اين به شــما كمك مي كند    
ضعف هاي تان را بشناسيد    و بد   انيد    استراتژي 

بازاريابي تان بايد    چگونه باشد   . 

۲. به بازاريابي محتوا فكر كنيد   
يك توصيه بازاريابي براي موفقيت كسب 

و كار آنلاين اين اســت كه به جاي اينكه 
د   ر گوگل تبليغ بخريد    يا وبگاهي پيچيد   ه 
طراحي كنيد   ، مي توانيد    يك وبلاگ ساد   ه 
يا يك حساب د   ر اينســتاگرام بسازيد    و 
جزئيــات واقعيت هايي د   رباره كســب و 
كارتان را د   ر آن منتشــر كنيد   . مي توانيد    
رويكرد   ي انســان گرايانه د   ر پيش بگيريد    
كه نشان د   هد    كســب و كار شما محيطي 
گرم و صميمي د   ارد   ، يا د   رباره خصوصيات 
صنعت تان به شيوه اي فني تر صحبت كنيد   . 
همانطور كه د   ر بالا اشاره شد   ، بايد    بد   انيد    
مخاطب هد   ف تان چه كســاني هستند    و 
ســپس محتوايي توليد    كنيد    كه نيازهاي 

آنها را رفع كند   . 
شــايد    بازاريابــي محتوا د   ر مقايســه با 
رويكرد   هاي ســنتي ارزان قيمت تر باشد   ، 
اما روشــي چالش برانگيز است. شما بايد    
محتواي تان را مرتبا به روز رســاني كنيد   ، 
تمام مد   ت بــه چيزهايي فكــر كنيد    كه 
گفتن شــان جالب باشــد   ، و بلاگ ها يا 
ويدئوهايي باكيفيت بسازيد    كه آد   م ها را به 

وبگاه تان جذب كند   . 

۳. د   ر رسانه هاي اجتماعي فعال شويد   
حتي اگر بهترين مطلــب را د   ر وبلاگ تان 
ارسال كنيد   ، اگر هيچ كس واقعا آن را نخواند    
هيچ اهميتي ند   ارد   . جاهايي مانند    ورد   پرس 
براي شروع بازاريابي محتوا خوب 
اســت، اما بازاريابي محتوا بايد    با 
يك كمپين بازاريابي رسانه هاي 
اجتماعي پيوند    د   اشته باشد    تا 

د   ر جذب خوانند   ه هاي بالقوه موفق شود   . 
ولي يك اســتراتژي فعال د   ر رسانه هاي 
اجتماعي به اين معني نيســت كه د   ر تمام 
وبگاه هاي رسانه هاي اجتماعي براي كسب 
و كارتان حســاب كاربري بسازيد   . روي 
يكي از وبگاه هــاي اجتماعي اصلي تمركز 
كنيد    و هنگامي كه د   ر نخستين وبگاه تان 
مجموعه اي قابل اتــكا از د   نبال كنند   گان 
را به د   ســت آورد   يد   ، به تد   ريــج آن را به 
رســانه هاي د   يگر گسترش د   هيد   . احتمالا 
فيســبوك انتخاب پيش فرض است، اما 
اگر كسب و كارتان رسمي تر و حرفه اي تر 
است مي توانيد    از لينكد   ين، و اگر كسب و 
كارتان معمولي و غيرجد   ي است مي توانيد    
از اينستاگرام و پينترست استفاد   ه كنيد و از 

توئيتر اجتناب كنيد   . 

۴. اهميت سئو را د   رك كنيد   
يك اســتراتژي د   قيق بــراي فعاليت د   ر 
رســانه هاي اجتماعي خيلي مهم است، 
اما گــوگل همچنان يكــي از بزرگ ترين 
ابزارهايي اســت كه مشــتريان جد   يد    
مي توانند    براي كشــف كسب و كار شما به 
كار بگيرند   . به همين د   ليل مهم است كه د   ر 
 بهينه ســازي موتور جستجو )سئو( خوب

 عمل كنيد   . 
به ياد    د   اشته باشــيد    كه گوگل وبگاه ها را 
پيگيري مي كند    و براساس تعد   اد    صفحاتي 
كه به هر وبگاه لينك مي شــود    
آنها را رتبه بند   ي مي كند   . 
همچنين بايد    محتواي تان 
را مرتبــا به روز رســاني 
كنيد   . اگر اين كار را بكنيد   ، 
وبگاه هاي د   يگــر به مقاله ها 
و ويد   ئوهايي كه شــما توليد    
مي كنيد    لينك مي شوند    و وبگاه 
 شــما را د   ر رتبه بند   ي هاي جستجو

 بالاتر مي برند   . 
د   يتر شــيائو، مد   يرعامل شــركت 
مزولاجيك، معتقد    اســت شركت ها 
بايــد    نســبت بــه لينك ســازي 
رويكــرد   ي جامع د   اشته باشــند   ، 
 يعني از كانال هــاي مختلف لينك 

جمع آوري كنند   . 
شــيائو مي گويد   : »لينك سازي 
حضور يك شركت را د   ر فضاي 
برخط به حد   اكثر مي رساند    
و اطمينان مي بخشــد   كه 
مشتريان مي توانند    به 

آساني اطلاعات و منابعي را كه نياز د   ارند    پيد   ا 
و د   ريافت كنند    و باعث لذتبخش شد   ن تحقيق 
د   رباره محصولات شــركت شما و خريد   ن آنها 

مي شود   .«
هرچند    ترفند   هاي كوچكي مانند    لينك ها 
و استفاد   ه مد   اوم از كليد   واژه ها وجود    د   ارد    
كه براي بهبود    رتبه ســئو خود    مي توانيد    
به كار بگيريد   ، امــا د   رك كنيد    كه بهترين 
راه بــراي بالا رفتن د   ر ســرچ گوگل ارائه 
محتواي باكيفيت به طور مد   اوم اســت. هر 
قد   ر روي اهميت محتــوا و بازاريابي محتوا 
 براي هر اســتراتژي برخــط تاكيد    كنيم

 كم است. 

۵. نياز مشــتريان موبايلي را د   ر نظر 
د   اشته باشيد   

ما مي د   انيم كه امروزه آد   م ها بيشــتر از هر 
زمان د   يگري از گوشــي هاي موبايل شان 
براي رفتــن به اينترنت و انجام كســب و 
كار اســتفاد   ه مي كنند   ، اما هنوز هم آن را 
د   ســت كم مي گيريم. گزارشي از موسسه 
آماري كام اســكور د   ر آوريل ۲0۱6 نشان 
مي د   هد    اكنون 6۵ د   رصد    زماني كه آد   م ها 
د   ر رسانه هاي د   يجيتال سپري مي كنند    از 

طريق موبايل است. 
بنابرايــن يــك توصيــه بازاريابي براي 
موفقيت كســب و كار آنلاين اين اســت 
كه هر كســب و كاري بايد    يك استراتژي 
موبايلي د   اشته باشــد   . اين يعني ضروري 
اســت وبگاه تان را طوري طراحي كنيد    كه 
كاربران موبايلي بتوانند    به آســاني د   ر آن 
بگرد   ند    و به بخش هاي مختلف بروند   ، به ويژه 
اگر كسب و كار كوچك شما خرد   ه فروشي يا 

رستوران است. 
همچنين د   ر نظر د   اشته باشــيد    كه د   ر هر 
صفحه از وب اطلاعــات كمتري قرار د   هيد     
چون هرچنــد    ممكن اســت آد   م ها براي 
استفاد   ه از موبايل د   ر مقايسه با رايانه هاي 
خانگي وقت  بيشــتري را سپري كنند   ، اما 
د   ر عين حال با اســتفاد   ه از موبايل، نسبت 
به رايانه هاي خانگي، وقت كمتري را د   ر هر 

صفحه سپري مي كنند   . 
د   ر نهايت ســاخت يــك وبــگاه كاري 
د   شوار است و وارد    شــد   ن به آن با موبايل 
ترافيــك وبگاه تان را كنــد    خواهد   كرد   . 
 مطمئن شــويد    مشــكل احتمالي رفع

 شد   ه است. 
منبع: لايف هك
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